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Posluževanje

TOZD livarna Trbovlje Planiran dohodek za leto 6.639.000, ali indeks 43. šini 2.096.000 din, reali- izražerio z indeksom 42.
ima za seboj osem mese- 1978, je bil v višini din Planirani davki in pri- zirali smo v prvih, šestih čisti dohodek je bil plani-
cev dela v letošnjem po- 15.379.000, realizirali smo spevki iz dohodka so v vi- mesecih 882.000 din ali (Nad. na 2. str.)
slovnem letu. Od letoš
njega že opravljenega de
la, imamo narejen obra
čun za šestmesečno po
slovanje. Periodični obra
čun za prvo polletje le
tošnjega leta, nam je pri
kazal naslednje rezultate:

Planiran je bil celotni 
prihodek v višini din 
54.537.000, realizirano v 
prvem polletju je bilo din 
25.214.000 in je indeks 46.

IZ VSEBINE:
—• Z zasedanja delavskega sveta TOZD tovarne 

glinice
— Dobro obveščanje — pogoj odločanja delegatov 

in vpliva združenega dela

— Večji poudarek boljši obveščenosti v SOZD 
UNIAL

— Ali smo zares le sestankarji?
— Krvodajalci v Poreč in Kranjsko goro
— Usmerjeno izobraževanje
— Celodnevna šola v Kidričevem pred novimi na

logami
— Mladi o TGA
— Preventivno vzdrževanje — nega opreme



Polletno poslovanje v TOZD livarna Trbovlje
(Nad. s 1. str.)

ran v višini 13.283.000 
din, realizirano v prvem 
polletju 5.757.000 din ali 
indeks je 43. Po plačani 
realizaciji znaša izguba v 
prvih šestih mesecih 1978,
2.146.000 din.

Slika poslovanja TOZD 
livarne v prvih šestih 
mesecih pa se spremeni 
oz. pokaže iz obračuna po

zadovoljiv uspeh dela li
varne v tem obdobju. Za
radi pomembnosti nave
denih vzrokov, jih ponov
no navajam:
1. S sprejemom novega 

samoupravnega spora
zuma o skupnih osno
vah in merilih za de
litev OD delavcev v 
TOZD in DS SS, zdru
ženih v TGA »Boris

Grebljica

fakturirani realizaciji, pri 
čemer je potrebno, da k 
celotnemu prihodku, iz
kazanemu v obračunu po 
plačani realizaciji, prište
jemo še 1.958.000 din, kar 
predstavlja vrednost ne
spornih terjatev za odlit
ke, dobavljene v prvem 
polletju. Obračun za prvo 
polletje po fakturirani 
realizaciji pa je razviden 
iz naslednjih podatkov:

Plan celotnega prihodka 
v višini 54.537.000 din 
smo realizirali z indek
som 50 ali izraženo v di
narjih 27.172.000.

Dohodek — plan za 
1978 je 15.379.000 din, re
alizacija v polletju znaša
8.597.000 din, indeks je 56.

Prispevke in davke iz
dohodka — plan 2.096.000 
din, realizacija v polletju 
je 882.000 din, indeks je 
42. Čisti dohodek smo 
planirali v višini 13.283.000 
din, realizacija je bila
7.715.000 din ali indeks 
je 58.

Tudi obračun po faktu
rirani realizaciji nam ka
že, da je TOZD livarna 
Trbovlje, zaključila poslo
vanje v prvem polletju 
letošnjega leta z izgubo v 
višini 188.000 din.

Da bi lahko globalno 
ocenili uspešnost poslo
vanja livarne v letošnjem 
polletju, je morda po
memben podatek, da je 
livarna v prvem polletju 
leta 1977, poslovala s
3.886.000 dinarji izgube po 
plačani realizaciji in s
3.029.000 din izgube, po 
fakturirani realizaciji.

Iz primerjalnih podat
kov je razvidno, da je 
livarna v prvih šestih 
mesecih letošnjega leta, 
kljub izkazani izgubi, po 
plačani in fakturirani re
alizaciji, dosegla dokaj 
pomemben napredek.

Iz poslovnega poročila 
k periodičnemu obračunu 
za prvo polletje, so razvi
dni glavni vzroki za ne

Kidrič«, Kidričevo ter 
pravilnika o osnovah 
in merilih za delitev 
sredstev za OD, osebne 
prejemke, skupno pora
bo in inovacije v TOZD 
livarna, so bili v le
tošnjem letu od 1. ja
nuarja 1978 dalje, zvi
šani osebni dohodki de
lavcem livarne. Zvišani 
stroški iz tega naslova, 
so znašali v prvem pol
letju približno din
583.290.000 bruto II. 
Tako povišan strošek 
pa ni bil krit s proiz
vodnjo, predvideno z 
gospodarskim načrtom 
za leto 1978.

2. Od 1. 4. 1978 naprej 
so bile zvišane tudi 
cene livarskih alu-zli- 
tin, povprečno za 4,83 
odst, kar je podražilo 
proizvodnjo, oz. zvišalo 
materialne stroške za 
približno 246.000 din.

3. Pomembna negativna 
postavka v poslovanju 
livarne, so bili tudi izo
stanki z dela, posebno 
še bolniški izostanki. 
Vse skupaj je bilo pre
ko 14.000 ur teh izo
stankov, kar predstav
lja 51 odstotkov v stru
kturi vseh izostankov 
ali 9 odst. od celotnega 
fonda ur.

4. Kot nadomestilo za izo
stanke, je bilo oprav
ljenih skupno preko
19.000 nadur, to pa je 
zvišanje stroškov za 
približno 1.270.000 din. 
Čeprav se zavedamo, da

nadurnega dela tudi v bo
doče ne bo možno v ce
loti odpraviti, pa je očit
no, da ga je potrebno 
omejevati s tem, da se 
bo izkoristek rednega de
lovnega časa ustrezno po
večal. Poleg teh pomem
bnih vzrokov, pa je na 
poslovanje v letošnjih še
stih mesecih bistveno 
vplivalo tudi to, da naj
težji livni stroj H 660 v 
prvem polletju sploh ni

bil zaseden, H 400 pa je 
bil delno zaseden. Zelo 
važno pri tem je, da smo 
uspeli preskrbeti delo za 
ta dva stroja za drugo 
polletje letošnjega leta in 
vse leto 1979.

Da bi uredili poslovanje 
TOZD livarne do konca 
letošnjega leta in ustrez
no popravili rezultat, 
smo izdelali program u- 
krepov, ki ga je obravna
val in sprejel zbor delav
cev. Bistvo programa u- 
krepov je dopolnjeni go
spodarski načrt za leto 
1978, na podlagi katerega 
je potrebno zvišati celot
ni prihodek, dohodek in 
čisti dohodek.

Za ureditev in sanacijo 
poslovanja TOZD livarna 
v poslovnem letu 1978, je 
dopolnjeni gospodarski 
nacrt zasnovan predvsem 
v prodanih količinah od
litkov in proizvodnih 
možnostih.

Realnost dopolnjenega 
gospodarskega načrta za 
letošnje leto nam zago
tavlja naročila, pridoblje
na za drugo polletje 1978, 
na podlagi katerih bo po
trebno našim kupcem do
baviti 614 ton odlitkov, 
v vrednosti 34.243.000 din. 
Za realizacijo omenjenih 
obvez, so bili za drugo 
polletje izdelani tudi ope
rativni proizvodni načrti 
za vsak stroj posebej in 
vsak odlitek posebej. Ti 
načrti potrjujejo, da ob
stoječe tehnične kapaci
tete zadoščajo za reali
zacijo dopolnjenega go
spodarskega načrta.

Zbor delavcev je ob 
sprejemu programa ukre
pov in s tem postavljenih 
obvez, sprejel tudi pro
gram ukrepov, ki morajo 
zagotoviti realizacijo pro
grama in uspešnost po
slovanja levarne v letoš
njem letu.

Proizvodna realizacija, 
ki je bila dosežena v me
secu juliju v višini din
4.970.000 ter v mesecu 
avgustu v višini din
5.660.000, kaže na to, da 
se bo v naslednjih mese
cih vse do konca letoš
njega leta, proizvodna 
realizacija stalno večala 
in, da bomo lahko do
segli cilje, ki smo jih za
črtali s programom ukre
pov.

Pri proizvodni realiza
ciji za julij in avgust, še 
posebno pa za mesec ju
lij, moramo upoštevati, 
da je bilo še posebno ve
liko izostankov zaradi re
dnega letnega dopusta.

S tem, da bo izkoristek 
delovnega časa od septem
bra pa do konca letošnje
ga leta večji, bomo doseg
li tudi večji obseg proiz
vodne realizacije ter bo
mo nadoknadili primanj
kljaj iz meseca julija v 
višini cca 530.000 din.

Podatke, prikazane . v 
članku, zbrala in uredila 
na podlagi periodičnega 
obračuna za prvo polletje, 
poslovodnega poročila k 
period, obračunu in pro
grama ukrepov,

Viktorija Petauer

Beseda urednika
Lepi dopustniški dnevi se končujejo in  mnogi so že 

spet na  svojih delovnih m estih, predvsem  pa so se mo
rali v rn iti tisti, katerih  otroci m orajo nazaj v  šolske klo
pi. Toda pustim o ob stran i poletna razm išljanja te r  lepo 
preživete dopustniške dni in  se vrnim o k naši drugi tem i. 
Predvsem  bo le-ta  veljala v  naslednjih  nekaj vrsticah 
predstojećem u devetem u kongresu slovenskih sindikatov, 
k i bo kakor dobro veste v  M ariboru 25. in  26. oktobra.

Jav n a  razprava, k i je  potekala vse do sredine meseca 
septem bra je  nedvomno zajela tud i naše osnovne orga
nizacije v TOZD in bo o tem  verje tno  kaj več poročal 
predsednik konference sindikata TGA na drugi strani, pa 
vendar naj omenim, da  v  teh  dneh velja  največja  pozor
nost p rav  tem u  našem u kongresu enako pa tu d i osmemu 
kongresu zveze sindikatov Jugoslavije, k i bo p rav  tako 
v  letošnjem  letu.

P repričan  sem, da  ste  si mnogi p rebrali se seznanili 
z osnutki dokum entov devetega kongresa Zveze sindika
tov Slovenije, k i so sicer zelo obsežni, saj obsegajo ka r 
54 stran i in  so izšli kot priloga »Delavske enotnosti« v 
Sindikalnem  poročevalcu od dne 8. 7. 1978. Predvsem  so si 
m orali to gradivo nekoliko tem eljite je  p reb ra ti sindikalni 
delavci te r  poverjeniki sindikalnih skupin v  TOZD.

Glasila združenega dela bi lahko odprla celo začasne 
rubrike  za diskusijo s člani za javno razprav ljan je  m ed 
seboj, za javno utem eljevanje n jihovih stališč predlogov, 
prepričanj, pogledov in  tako dalje na posamezne dele teh  
prej om enjenih kongresnih dokum entov ali pa  tu d i celot
no vsebino, žal pa  je  to v našem  prim eru  zelo težavno 
(skoraj nemogoče), saj izhajam o le en k ra t mesečno, p rav  
gotovo p a  b i se lahko tega poslužili tu d i v  oblikah po
sebnih inform acij a li podobno. Vsekakor še imam o do 
kongresa nekaj časa, da  se bolje seznanimo s tem i do
kum enti, posebno važna p a  bo pokongresna dejavnost 
vseh nas, ki si želimo resnično dobrega sindikalnega dela 
in  to s konkretn im i akcijam i v vseh sm ereh našega vsak
danjega dela.

Sedaj p a  zopet malo k  naši sta ri tem i — to  je  o vse
binski zasnovi našega glasila te r  o določenih sprem em bah, 
ki se počasi izoblikujejo na straneh  »Aluminija«. Ne gre 
sicer vse po načrtih , k a r  je  tu d i razum ljivo in  logično, 
saj n i moč čez noč naprav iti v idnejših  te r  občutnejših 
sprem em b, vendar pa  se žal kaj rado ponavlja  to  o če
m er sem že to likokrat pisal te r  povdarjal. To je  nam reč 
redno sodelovanje tis tih  dopisnikov, ki se ojunačijo  in  kaj 
dobro pričnejo z dobro napisanim i sestavki o različnih 
problem ih, potem  pa spet nekaj časa v lada zatišje.

Vsi dobro vemo, da problem ov nikoli ne zm anjka v  no
beni organizaciji ali d ruštvu  v  TOZD in  v  delovni orga
nizaciji le da  je  vse prem alo tistih , k i bi o vsem  tem  
konkretneje  spregovorili. P repričan  sem, da  im ajo m ladi 
v  naši DO in  v  vseh TOZD poleg uspehov tu d i določeno 
število problem ov s katerim i se vsakodnevno srečujejo. 
Enako velja  za ak tiv  krvodajalcev v  naši DO, k i se je  si
cer pričela le vse bolj vk ljučevati v  delo p ri te m e lj i te j
šem obveščanju članov kolektiva o svojem delu in  o svo
jih  uspehih pa  tu d i težavah. V p re jšn ji številki je  sicer 
zapis o njihovem  delu, o im enih krvodajalcev, k i so dali 
k ri te r  o tridnevni rek reaciji v Poreču in  K ranjski gori 
odpadel, čeprav je  bil obljubljen. P a  nič zato saj bodo 
vsekakor ka j več spregovorili o tem  v  naših naslednjih  
številkah. Vse prem alo je  tu d i dopisov iz TOZD, vendar 
so n ekateri člani pričeli že obljubljati, da  bodo v  na
slednjem  obdobju kaj več poročali tu d i o n jihovih pro
blem ih in  težavah te r  seveda tu d i o uspehih. P rav  je  ta 
ko. Vse prem alo je  poročil o delu v  KS, saj bi naše gla
silo naj poročalo tu d i o problem atiki, ki se po jav lja  pri 
njihovem  vsakdanjem  delu, saj vemo, da  tu d i v  te j sme
r i  le -teh  ne zm anjka nikoli.

V svojem  vsakdanjem  življenju tako v  delovni organi
zaciji, kot v  k ra jevn i skupnosti naletim o na m noge stva
r i  o ka te rih  bi naj izvedeli tu d i drugi naši bralci, saj bi 
m orda m noge izkušnje tud i m arsikom u lahko kaj pom a
gale, £ a jti  vsi ne m orem o b iti izkušeni za reševanje vseh 
vsakodnevnih težav in  problem ov. Iz p re jšn je  številke smo 
lahko že tu d i razbrali nekatere  predloge za reševanje p ro
blem atike, k i pesti mnoge TOZD, pa  bi zato bilo še kako 
poželjno, da  bi o teh  problem ih in  predlogih za rešitev  
le-teh  povedali svoje m nenje tu d i proizvajalci sam i di
rektno iz svojih delovnih m est iz vsakodnevnih izkušenj 
v  sam i proizvodnji, saj bi p rav  njihove besede lahko po
magale m arsik je za uspešneje reševanje, saj se dobro za
vedamo, da  se leto kaj h itro  odm ika in, da  m oram o ta- 
korekoč izgubljeno nadoknaditi, toda le s skrajn im  za
laganjem  p rav  vseh, saj nam  ne m ore b iti vseeno kakšna 
bo naša  prihodnost.

Upam, da bo v bodoče vse več naših  redn ih  ali ob
časnih sodelavcev p a  zato do prihodnjič  vsem lep po
zdrav!

Vaš urednik
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Z ZASEDANJA DELAY SVETA TOZD TOVARNE GLINICE

Kovač

SAMOUPRAVNI SPO
RAZUM O ZDRUŽEVA
NJU SREDSTEV V DE
LOVNI ORGANIZACIJI 
TGA »BORIS KIDRIČ « 
KIDRIČEVO

S samoupravnim spo
razumom o združevanju 
sredstev v delovni orga
nizaciji TGA »Boris Ki
drič« Kidričevo, temeljne 
organizacije združenega 
dela in delovna skupnost 
skupnih služb natančne
je urejajo način, pogoje 
združevanja, način kori
ščenja ter vračanje zdru
ženih sredstev.

Združena sredstva po 
tem sporazumu so mišlje
na sredstva podpisnic, ki 
so nakazana na skupne 
račune združenih sred
stev na nivoju delovne 
organizacije in sredstva, 
ki so združena in po do
ločbah tega sporazuma 
ostanejo začasno na raču
nih podpisnic. Združeva
nje sredstev TOZD je za
snovano na načelu, da 
brez vnaprej znanega na
mena in pogojev ni mogo
če združevati sredstev. 
Temeljne organizacije na
stopajo kot združevalci, 
ki imajo izvirno pravico 
uporabe in gospodarjenja 
s sredstvi. Delovna skup
nost skupnih služb nasto
pa tudi kot združiteljica 
za združevanje sredstev 
sklada skupne porabe za 
stanovanjski namen in 
ostale namene, ki se ob
likujejo iz delitve čiste
ga dohodka. Zaradi tega 
je DS SS podpisnica tega 
sporazuma. Združevanje 
sredstev predstavlja po
sebno vprašanje. Izhaja
joč iz že sprejetih aktov 
je predvideno skupno re
ševanje stanovanjske poli
tike. Zaradi tega je pred
videno, da bi bila združe
na tudi vsa stanovanjska 
sredstva in pravice, od 
denarnih sredstev, ki se 
oblikujejo iz stanovanj
skega prispevka, vrnjenih 
posojil od delavcev, na
jetih posojil pri drugih 
finančnih organizacijah, 
do pravice uporabe pri 
kupljenih stanovanjih.

Le z združevanjem 
sredstev je možno prido
biti tudi razpoložljiva zu
nanja sredstva za hitrej
še zadovoljevanje rastočih 
stanovanjskih potreb. 
Pri tem pa je predvidena 
možnost, da temeljna or
ganizacija združenega de
la z namensko razporedit
vijo dela čistega dohod
ka za stanovanjsko grad
njo izven rednega stano
vanjskega prispevka, sa
mostojno urejajo speci
fične primere. Največ 
vprašanj je pri združeva
nju sredstev sklada skup
ne porabe za ostale na
mene.

Vsaka podpisnica spora
zuma (TOZD in DS SS) 
oblikuje iz čistega dohod
ka po določilih plana po
slovanja tudi svoj sklad 
skupne porabe in ga tudi 
samostojno uporabi. So 
pa tudi določene skupne 
dejavnosti, ki jih na ni

voju temeljnih organizacij 
ne bi bilo smiselno izva
jati kot so gradnja, vzdr
ževanje in poslovanje z 
objekti za rekreacijo, do
tacije itd. Za take in po
dobne primere bi bilo 
smotrno sredstva združe
vati. Združevanje sredstev 
rezerv ne bi bilo izvede
no v tem smislu, da bi 
bila sredstva tudi brez 
potrebe odvedena na ra
čun združenih sredstev. 
Sredstva rezerv bi ostala 
na računih temeljnih or
ganizacij tako dolgo, do
kler ne bi nastopil eden 
od razlogov, kritje izgube, 
občasne likvidnostne po
trebe in slično. V prime
rih zagotavljanja tekoče 
likvidnosti bi o začasnem 
prenosu lahko odločil Od
bor za finančno poslova
nje.

(Delavski svet je dal 
osnutek samoupravnega 
sporazuma v 15-dnevno 
javno obravnavo. Dokon
čno bodo o sporazumu 
odločali delovni ljudje na 
svojih zborih.

GRADNJA POČITNI
ŠKEGA DOMA V CRI
KVENICI IN DRUGE VA
RIANTE ZA NAKUP LE
ŽIŠČ ZA LETOVANJE 
ČLANOV KOLEKTIVA

Iz strokovnega mnenja 
izvedencev Projektivne
ga biroja Ptuj in Gradi
sa, se adaptacija zaradi 
dotrajanosti obstoječega 
doma v Crikvenici ne iz
plača, Gradis. TOZD biro 
za projektiranje je po na
ročilu izdelal idejni pro
jekt za nov počitniški 
dom s kapaciteto 50 le
žišč z možnostjo poznejše
ga povečanja. V vsaki so
bi je predvidena mini ku
hinja zmožnostjo pripra
ve toplega obroka po že
lji. Velikost in opremlje
nost sob ustreza norma
tivom hotelov B kategori
je, s čimer so zagotovlje
ne dolgoročne osnove za 
primeren standard letova
nja.

Izhajajoč iz sedanjih 
cen in upoštevajoč po
dražitve med gradnjo se 
ocenjuje investicija za 
predvideni novi objekt 
skupaj s stroški obstoječe
ga na 9,000.000 din.

Cena predračunske 
vrednosti je narejena na 
osnovi kalkulacije inve
sticijskih stroškov, ki jo 
je izdelal Gradis in na 
osnovi ponudbe za opremo 
Slovenijalesa. Predračun
ska vrednost po kvadrat
nem metru znaša po seda
njih cenah brez podražit
ve 150.000 din.

Sedanja vrednost ob
jektov skupaj z zemlji
ščem znaša cca 3,270.000 
din. S prodajo opreme in 
demontažo in prodajo ne
katerih elementov v ob
jektih bi realizirali nekaj 
vrednih prihodkov, razli
ko pa bi bilo potrebno od
pisati.

MOŽNOST NAKUPA 
GARSONJER IN APART
MAJEV V POČITNIŠKIH 
NASELJIH ČERVAR IN 
MURTER

V Červarju pri Poreču 
je možno kupiti 2 do 3 
sobne apartmane. Dvo
sobni apartmani imajo po
vršino 28 do 52 kvadrat
na metra za 4 do 5 le
žišč. Cena znaša povpre
čno 10.000 din na kvadrat
ni meter. Skupaj z opre
mo pa znaša cena ležišča
120.000 din.

Naselje Červar se gra
di v tipičnem isterskem 
stilu v zelenem in son
čnem zalivu s pristani
ščem in naravno plažo. 
Naselje bo opremljeno s 
trgovinami, gostinskimi 
objekti, parkirnimi pro
stori in servisi.

Naselje v Murteru se bo 
gradilo v dveh fazah. 
Prva faza bi naj bila do
končana v prvem polletju
1979. Orientacijska cena je 
9.600 din na kvadratni 
meter brez opreme.

Če bi odločal kriterij 
cene ležišča, potem je 
jasno, da Crikvenica ne 
pride v poštev. Ne raču
najoč ^sedanje vrednosti 
zemljišča in objektov zna
ša cena ležišča 150.000 
din. V počitniškem na
selju Červar pa 120.000  
din. V primeru prodaje 
Crikvenice se za izkupi
ček lahko kupi v Červar
ju 30 ležišč.

Če pa bodo poleg cene 
ležišča odločali še drugi

kriteriji, kot je naveza
nost na Crikvenico, Cri
kvenica je blizu, je velik 
letoviški kraj s trgovina
mi, zabavišči in drugimi 
infrastrukturnimi objekti 
in lastno plažo neposredno 
ob domu. Samo življenje 
v domu je bolj sproščeno 
in domače kot v naselju.

O dobrih in slabih stra
neh ene ali druge vari
ante bi se dalo razglab
ljati, vprašanje pa je ali 
je to, kar je dobro za

enega, dobro tudi za dru
gega.

Delavski svet TOZD 
tovarne glinice je na po
dlagi vseh podatkov slde- 
nil, da se proda dom v 
Crikvenici. Za letovanje 
članov kolektiva pa se 
kupijo ležišča v počitni
ških naseljih Červar pri 
Poreču in Murterju.

INOVACIJA KOKOL 
ANTONA, NADZORNIKA 
STROJNIH NAPRAV

Na predlog komisije za 
izume, tehnične izboljšave 
in koristne predloge je 
delavski svet razpravljal 
o inovacijskem predlogu 
tov. Kokol Antona, nad
zornika strojnih naprav v 
TOZD tovarni glinice z 
naslovom »Ukinitev ob
hodnih ventilov za pre
tok brozge na avtoklavni 
vrsti«.

Delavski svet je priznal 
inovacijo za koristno in 
odobril izplačilo avtorske 
odškodnine tov. Kokol 
Antonu za zgoraj nave
deno inovacijo za korist, 
ki izhaja po izračunu za 
prvo leto. Odškodnina za 
drugo in tretje leto, se bo 
avtorju obračunala po 
preteku drugega, oziroma 
tretjega leta.

PROŠNJA ZA PRODA
JO ODPADNIH CEVI 
KRAJEVNI SKUPNOSTI 
HAJDINA

Delavski svet je odob
ril dobavo odpadnih jekle
nih cevi Krajevni skupno
sti Hajdina. Krajevna 
skupnost opravlja razna 
gradbena dela na objek
tih last krajevne skupno
sti in to dom občanov v 
Dražencih, ograjo na po
kopališču in slično. De
lavski svet TOZD tovarne 
glinice je odobril dobavo 
odpadnih cevi proti pla
čilu.

J. F.

OBVESTILO VSEM ZAPOSLENIM 
V DELOVNI ORGANIZACIJI

Zaradi prehoda na premakljiv delovni čas bo
do delavci. službe zavarovanja s 1. 1. 1979 uvedli 
kontrolo izkaznic, ki jo je vsak delavec sprejel, ko 
je stopil v delovno razmerje pri naši delovni or
ganizaciji. Zato obveščamo vse zaposlene, da iz
kaznico nosijo s seboj. Vsi tisti, ki so izkaznico iz
gubili ali pa jo pogrešajo, naj dvignejo novo 
v kadrovskem sektorju.

Vse zaposlene obveščamo, da ne bodo mogli 
vstopati v delovno organizacijo brez tovarniške iz
kaznice. Kontrola izkaznic je uvedena v večini de
lovnih organizacij, in v ta namen so bile izkaznice 
tudi izdane pri nas. Delavci službe zavarovanja 
zaradi velikega števila zaposlenih ne morejo poz
nati vseh in zato prosimo za razumevanje pri iz
vajanju omenjenega ukrepa.

Služba zavarovanja DO



DOBRO OBVEŠČANJE - POGOJ ODLOČANJA DELEGATOV
IN VPLIVA ZDRUŽENEGA DELA

V preteklih letih smo' 
večkrat, tako na poslov
nem področju kot na sa
moupravnih organih, raz
pravljali o obveščanju v 
TGA, žal je ostalo le pri 
besedah, kakšnega večje
ga premika nismo dosegli.

Posledice se vedno bolj 
kažejo — do delavca ne 
prihajajo informacije v 
smislu njegovega sodelo
vanja in obveščanja, naše 
delegacije ne opravljajo 
poslanstva za katera smo 
jih izvolili in rezultat te
ga je, da vpliv naše orga
nizacije združenega dela 
v okviru občine, regije in 
republike slabi. Ko gre 
za dobro obveščanje, TGA 
že dolgo čuti potrebo za 
to delo, toda s premajh
no prizadevnostjo, da bi 
to področje čimbolj or
ganizirali. Pri dobrem ob
veščanju je treba izhajati 
iz pogoja, da je treba o- 
mogočiti gibanje infor
macij v smereh: zaposle
ni — TOZD, TOZD — 
TGA, TGA — SOZD in 
obratno.

Dosedanji način obve
ščanja moramo nujno po
sodobiti, potrebna nam je 
modernejša organizacija 
tega dela, za to so po
trebna tudi sredstva, ki 
jih bo treba izločiti po 
dobro zastavljenem pro
gramu in vsebini obvešča
nja, ki jo želimo.

Obveščanje moramo us
meriti tako, da omogoči 
predvsem pravilno in op
timalno vodenje in up
ravljanje TOZD. OZD in 
SOZD. To bomo dosegli 
takrat, ko bodo delegati 
iz imenovanih organiza
cijskih oblik, z dobro in 
vsebinsko informacijo us
posobljeni za vsakodnev
no odločanje.

Druga potreba, ki jo 
mora zadovoljiti obvešča
nje, se kaže v hotenju po 
vsklajeni poslovni in sa
moupravni politiki, da se 
naravno odloča o poslov
nih usmeritvah in intere
sih v sistemu SOZD.

Kot pomembna dejav
nost na področju obvešča
nja nas čaka tudi sezna
njanje naših zunanjih 
partnerjev in interesen
tov z nalogami in ukrepi 
naše politike.

Informacije morajo i- 
meti dvosmerno gibanje 
— od baze do višjih or
ganov družbenega odloča
nja in od teh organov k 
bazi. Takšen tok informa
cij nam nudi stalno iz
menjavo mnenj v \ seh fa
zah družbenega odločanja, 
sporazumevanja in dogo
varjanja, od samega na
stanka ideje do samo
upravne odločitve in nje
ne oživitve.

Naše tovarniško glasilo 
»ALUMINIJ« ima v do
sedanjem izhajanju pozi
tivno vlogo v sistemu ob
veščanja, žal pa gre de
jansko v glavnem za pa
sivne informacije in ob
vešča o tistem, kar je mi
nilo, vse premalo pa je 
bodočih informacij. Mož
na rešitev iz tega je v 
tem, da »ALUMINIJ« 
preide na petnajstdnevno 
izhajanje, s čimer bi se 
bistveno spremenil odnos

med aktivnimi in pasiv
nimi informacijami.

Pri graditvi sistema ob
veščanja moramo v os
predje postaviti vpraša
nje: za koga je treba u- 
stvarjati določeno infor
macijo in komu naj služi?

Ko govorimo o vklju
čitvi delovnega človeka v 
samoupravljanje, moramo 
gledati na to, da dobi de
lavec tiste informacije, ki 
so mu potrebne za aktiv
no vlogo. V informacijah 
je treba primerjati vse 
podatke, da bo delovni 
človek lažje upravljal in 
odločal, mora razpolagati 
z vsemi kazalci, mora či
tati sheme in statistične 
podatke — vse to pove 
veliko več kot pa mno
žica besed.

Za zaključek naj velja
jo odgovornim v TGA na
slednje misli: Na ravni 
OZD in SOZD moramo 
doseči v najkrajšem času 
dogovor o tem, katera 
sredstva obveščanja bi 
nam najbolj ustrezala, kot 
tudi o obliki in položaju 
določene strokovne službe 
za obveščanje.

Obstoječe samoupravne 
akte je treba spremeniti 
in zgraditi sistem obve
ščanja, da se premaga e- 
ventualni odpori posamez
nikov ali ožjih skupin — 
s tem bomo delovnim lju
dem omogočili prevzema

nje odločilne vloge pri u- 
pravljanju.

Potrebno je izdelati 
»Samoupravni sporazum 
o obveščanju«, ki bo do

ločeval mesto, vlogo in 
pomen samoupravnega 
obveščanja v sistemu TGA 
in UNIAL.

V.M.

Kako smo poslovali ?
Iz tabele I. in II. je razvidno, kako smo poslovali v 

mesecu avgustu 1978.
Indeks 1978/77 prikazuje odnos dosežene proizvod

nje napram proizvodnji v istem obdobju lanskega leta.
I. DINAMIKA PROIZVODNJE — INDEKSI FIZIČNE

GA OBSEGA

O b r a t P l a n D o s e ž e n o
mesečno kumulat. 78/77

A. GLINICA

1. Izluženo
— julij 100 132 109 102
— avgust 100 114 110 103

2. Kalcinirano
— julij 100 107 106 101
— avgust 100 120 108 101

B. PROIZVODNJA ALUMINIJA

3. Elektroliza A
— julij 100 97 97 98
— avgust 100 99 98 98

4. Elektroliza B
— julij 100 97 97 98
— avgust 100 99 97 98

5. Anodna masa
— julij 100 90 96 72
— avgust 100 99 97 76

C. PREDELAVA ALUMINIJA

— julij 100 92 96 97
— avgust 100 96 96 99

II. PRIKAZ PORABLJENIH SUROVIN NA ENOTO
PROIZVODA — VIH/1978

Na 1 tono proizvoda P l a n  —----*n ^ - —S .avgust I—V1II/1978

1: GLINICA

Al hidrat — AI2O3
— boksit 100 101 102
— NaOH 100 66 106
— para 100 87 97
— el. energija 100 87 90

2. PROIZVODNJA ALUMINIJA

Hala A
— glinica 100 100 100
— anodna masa 100 101 101
— kriolit 100 113 137
— Al fluorid 100 113 98
— el. energija 100 101 102

Hala B
— glinica 100 100 100
— anodna masa 100 103 100
-— kriolit 100 45 127
— Al fluorid 100 94 82
— el. energija 100 101 103

Anodna masa
Za domačo porabo
— petrolkoks 100 99 100
— katranska smola 100 102 101
— el. energija 100 92 90



Večji povdarek boljši obveščenosti 
v SOZD UNIAL

V mesecu juliju je v. d. 
predsednika poslovodne
ga organa SOZD UNIAL 
sklical sestanek glavnih 
urednikov glasil »Alumi
nij« in »Metalurg«. Za
radi odsotnosti glavnega 
urednika »Aluminija« se 
je iz naše delovne orga
nizacije udeležil pogovo
ra predsednik sveta za 
glasilo »Aluminij«.

Na sestanku smo ugoto
vili, da v TGA in IMPOL 
posvečamo premajhno po

zornost informiranju o 
delu v SOZD UNIAL. De
lavci obeh delovnih orga
nizacij so zelo slabo in
formirani o delu, proble

mih in načrtih v SOZD 
UNIAL.

Da bi izboljšali slabo 
informiranost smo se do
govorili, da bomo pred
lagali uredniškim odbo
rom za glasilo, da se uve
de v obeh glasilih po
sebna rubrika, ki bo po
svečena problematiki SO
ZD UNIAL. V tej rubri
ki bomo že v naslednjih 
številkah objavili infor
macijo o raziskovalni na
logi o položaju in perspe
ktivah aluminijske indu
strije v Sloveniji ter se
stavek o problematiki ra
zvoja SOZD UNIAL. Se
stavka bodo pripravili de
lavci SOZD UNIAL.

Na sestanku smo se tu
di dogovorili o povečanju 
stikov med uredniškima 
odboroma »Aluminija« in 
»Metalurgija«. V bližni 

prihodnosti bomo pripra
vili sestanek članov obeh 
uredniških odborov terse 
dogovorili o novih obli
kah sodelovanja med 
»Metalurgom« in »Alumi- 
jem«. Zavedati se mora
mo, da bomo samo s pra
vočasnimi in kvalitetnimi 
informacijami delavcem 
TGA in IMPOL dosegli 
boljšo seznanjenost o pro
blemih, težavah in uspe
hih v UNIALU.

B. GLAZER

Obvestilo
Obveščamo člane ko

lektiva, ki imajo zdrav
stveno zavarovane za
konce (moža-ženo) iz 
naslova zaposlitve, da 
predložijo kadrovsko 
socialnemu sektorju 
delovne organizacije 
do 21. 9. 1978 nasled
nje:
— odločbo oddelka za 

kmetijstvo pristojne 
občine, iz katere 
mora biti razvidno, 
če ima zavarovanec 
ali njegov zakonec 
status kmeta ali ne.

— člani kolektiva, ki 
sami ali člani njiho
ve ožje družinske 
skupnosti niso last
niki nepremičnin, 
se naj do 21. 9. 1978 
zglasijo osebno v 
kadrovsko social
nem sektorju delov
ne organizacije, kjer 
bodo podpisali »PO
SEBNO IZJAVO 
ZAVAROVANCA O

LASTNOSTI ZA
KONCA«.

Obvestilo izdajamo 
v zvezi z okrožnico Re
gionalne zdravstvene 
skupnosti Maribor, iz 
katere je razvidno, da 
so zavezanci za prispe
vek (TOZD, DSSS) 
dolžni zbrati od svojih 
zavarovancev (zaposle
nih v TOZD in DSSS) 
zgoraj navedene doku
mente, na podlagi ka
terih bo Regionalna 
zdravstvena skupnost 
Maribor ugotavljala, 
kateri zakonci bodo še 
naprej upravičeni do 
zdravstvenega varstva 
iz naslova delovnega 
razmerja zavarovanca.

Posebej opozarjamo 
vse zavarovance, da 
kolikor do 21. 9. 1978 
ne bodo predložili za
htevane odločbe oddel
ka za kmetijstvo pri
stojne občine ali podpi
sali »POSEBNE IZJA

VE« (za tiste, ki niso 
lastniki nepremičnin ), 
njihovi zakonci ne bo
do več upravičeni do 
zdravstvenega varstva 
iz naslova delovnega 
razmerja.

Hkrati obveščamo 
člane kolektiva, ki ima
jo zdravstveno zavaro
vane otroke, stare nad 
15 let in se šolajo v 
šolskem letu 1978-79 v 
osnovnih ali srednjih 
šolah, da do 15. 9. 1978 
dvignejo v šoli potrdi
lo o šolanju v dveh iz
vodih. En izvod oddajo 
v kadrovsko socialnem 
sektorju TGA in služi 
za potrjevanje zdravst
vene izkaznice, drugi 
izvod potrdila pa hra
nijo v zdravstveni iz
kaznici in bo služil za 
predložitev zdravstveni 
ustanovi kot dokaz za 
oprostitev plačila pri
spevka (participacije).

KADROVSKO
SOCIALNI

SEKTOR

OBISK IZ TOZD GLINICA V LIVARNI TRBOVLJE
V sredo, dne 23. 8 . 1978, 

je našo livarno obiskala 
prva izmena delavcev iz 
TOZD glinica — TGA 
Kidričevo. Okrog pol de
vete ure dopoldne, so pri
speli z avtobusom na dvo
rišče livarne. Najprej so 
si ogledali proizvodne 
prostore livarne in de
lovni proces, ki je bistve
no drugačni od njihove
ga.

Po ogledu livarne, so 
se obiskovalci odpeljali 
skupno s predstavniki iz
vršnega odbora osnovne 
organizacije sindikata 
TOZD livarna Trbovlje, 
na ogled zgodovinskih 
Čebin nad Trbovljami, od 
tam pa na dom pod Ja
vorjem.

Tovariš France Meško, 
odgovorni urednik »Alu
minija«, me je povabil, da 
se jim pridružim. Pova

bilo sem z veseljem spre
jela.

Po ogledu Čebin, je u- 
deležence čakala v domu 
pod Javorjem, okusna ma
lica. Vreme je bilo ču
dovito — sončno in toplo. 
Kmalu se je od doma 
pod Javorjem oglasila 
harmonika in slovenska 
pesem, vzdušje je postalo 
še bolj prijetno.

S tov. Francetom Me
škom in še nekaterimi to
variši smo sedeli na tera
si doma. Pogovarjali smo 
se o tem, da je prijetno 
in koristno, da se člani 
DO TGA med seboj bolje 
spoznamo, izmenjavamo 
izkušnje in mnenja ter 
odpravimo nejasnosti. 
Tov. Meško je povedal, da 
se je večina udeležencev 
izleta odločila za ogled 
livarne v Trbovljah, kljub 
temu, da so bili tudi pred

logi za izlet na Kozaro in 
še kam.

Pogovarjali smo se tu
di o tem, da je glasilo 
»Aluminij« naš časopis in 
da moramo članke vanj 
prispevati vsi člani delov
ne organizacije TGA, ker 
bo le tako naš časopis še 
bolj pester in zanimiv 
ter bo odraz dela in živ
ljenja vsega kolektiva.

Dopoldne je vse prehi
tro minilo. Ob 13,30. uri 
so udeležencem izleta ser
virali kosilo.

Od prijazne in razpolo
žene družbe sem se mora
la posloviti, ker so me 
popoldne čakale še dru
ge obveznosti.

Ob slovesu smo se do
govorili, da ta obisk ni 
bil zadnji in da se bomo 
še srečali.

Viktorija Petauer

Pri nevarnem delu 
za oči si namesti 

zaščitna očala



Iz trboveljske livarne

O obveščanju smo že 
toliko pisali in govorili, 
da je že skoraj odveč o 
tem še kaj ponavljati, 
kljub vsemu pa smatram, 
da le še niso izčrpane vse 
tiste možnosti, ki nam jih 
daje usposobljenost za sa
moupravno obveščanje. 
Ker uredniki glasil de
lovnih organizacij dobiva
mo tudi redno interne in
formacije, ki jih izdaja 
republiški svet Zveze sin
dikatov Slovenije, sem se 
odločil, da iz teh informa
cij povzamem članek pod 
naslovom »Izobraževanje 
in usposabljanje za infor
miranje in komuniciranje 
v združenem delu«, v de
lu, ki govori prav o uspo
sobljenosti za samouprav
no obveščanje.

Iz le-teh sledi to, da re
alnost v kateri živimo, do
življa hitre spremembe in 
se nam zato tudi nepre
stano izmika. Če jo ho
čemo dohitevati, se mora
mo nanjo naravnati. Spri
jazniti se moramo namreč 
z dejstvom, da se informa
cijski material na kate
remkoli področju nabira 
in kopiči z vrtoglavo nag
lico. V naši samoupravni 
družbi je »človek merilo 
vsega in je zato samoup
ravljanje nujno tudi za
pleteno. Za samoupravno 
odločanje in urejanje 
medsebojnih odnosov so 
potemtakem potrebne og
romne količine informa
cij«. Te sicer na eni stra
ni bogatijo znanje, na 
drugi strani pa nas, ker 
jih je toliko — tudi be
gajo. — Iz tega lahko 
sklepamo oziroma že po
tegnemo pomembno ugo
tovitev za današnje čase 
je očitno manj pomembno 
to, da kdo obdrži v sebi 
vso znanje iz šole in vse 
vsakodnevne informacije. 
To ni niti mogoče niti ni 
potrebno, ko pa znanje ta
ko hitro zastareva, infor
macije iz okolja pa so ne
pregledne. Potemtakem se 
moramo usposobiti za uče
nje in za informiranje na 
nov, drugačen način.

Predvsem moramo uč
no snov in informacijski 
material sprejemati selek
cionirano, skladno s svo
jimi potrebami in izkuš
njami in znati oboje asi
milirati, ne glede na svoje 
poprejšnje šolanje. Nauči
ti se moramo učiti se, in 
to kjerkoli se znajdemo, 
ne samo v šolski klopi ali 
za mizo; naučiti se mora
mo tudi sami poiskati 
prav tisto informacijo in 
tisto znanje, ki ga dejan
sko tudi potrebujemo.

Preden se lotimo posle
dic, ki iz povedanega iz
hajajo za izobraževanje in 
usposabljanje udeležencev 
v samoupravnem obvešča
nju, si moramo ogledati 
isti problem še iz dveh 
strani; — prvič, da med 
drugim tudi brez ustrez
nega informiranja in ko
municiranja v združenem 
delu ni takega samoup

ravljanja, kakršnega si 
želimo; in drugič, da je 
brez ustrezne razgledano
sti in usposobljenosti za 
razumevanje in uporabo 
informacij težko v samo
upravnem sistemu ponu
diti združenemu delu kaj 
več. V vseh primerih lah
ko rečemo: kakor vsak 
drug činitelj samouprav
ljanja, če ga vzamemo i- 
zoliranega, lahko tudi in
formiranost negativno de- 
mertinira uspeh samoup
ravljanja.

Če namreč samouprav- 
ljalec ni informiran, ne 
more ne samostojno ne 
uspešno samoupravno od
ločati. Je oviran. Toda: 
lahko dobi tudi najkvali
tetnejše informacije, pa

bo kljub temu še vedno 
slab samoupravljalec, če 
ne bo znal sprejetih infor
macij razumeti in jih u- 
strezno uporabiti; če pa 
tega ne zmore, bo navzven 
pogosto videti tako, kot 
da čisto preprosto ne želi 
sodelovati v samouprav
ljanju. To pa je za ko- 
munikatorje v združenem 
delu verjetno ključna u- 
gotovitev in tu je treba 
zastaviti delo na nov, 
boljši način.

O dostopnosti informa
cij govorimo v dvojnem 
smislu, da so pri roki te
daj, kadar so potrebne, 
in da so vsakomur razum
ljive, sicer so pismo s 
sedmimi pečati; prvič gre 
za uporabo informacij, za

to govorimo o optimalni 
informaciji za določeno o- 
kolje in s tem vselej tudi 
o enostavnem (v smislu 
razumevanja) poročilu. Ob 
tem pa so nas že poučile, 
da s poenostavljanjem ne 
moremo v nedogled — če 
namreč to preseže razum
ne meje, postaja informa
cija celo vedno težje do
jemljiva in se nazadnje 
spremeni v dezinformaci
jo. In drugič, če se ne ra
zumemo, je to isto, kot bi 
govorili v prazno.

Pravijo sicer, da se je 
o konkretnem najlažje 
sporazumevati in, da je 
težje z bolj abstraktnimi 
pojmi, vendar pa je osta
janje na konkretnosti za 
današnji čas resnično pre

malo. Izkušnje namreč 
kažejo, da celo opisi kon
kretnih dejstev ne pome
nijo vsakomur istega: po
datki pač nimajo svoje 
lastne logike, ki bi peljale 
k isti predstavi in istemu 
spoznanju pri vseh lju
deh. In ker se moramo i- 
zobraževati med drugim 
tudi za to, da bi se med 
seboj bolje sporazumevali, 
ne gre več samo za stro
kovno izobraževanje, mar
več v prvi vrsti za sploš
no izobraževanje in mar
ksistično izobraževanje 
(kot nadrejeni pojem 
družbenemu, družbeno
političnemu, družbeno
ekonomskemu, ali celo 
družbenoekonomsko-poli- 

tičnemu izobraževanju 
itd.).

Marksistično izobraže
vanje vključuje predvsem 
oblikovanje človekovega 
pogleda na svet, torej 
med drugim tudi vzgojo 
— vzgoja pa je tista, ki 
vključuje akcijo in takšno 
ali drugačno uporabo pri
dobljenega znanja. Pri 
vsem tem gre za svoje
vrstno neprekinjeno izo
braževanje odraslih in sa
mostojnih ljudi, ki svoje 
strokovno delo obvladajo. 
O vsem tem se tudi v 
šolskih letih ni mogoče 
pogovoriti, to nam odpre 
šele življenje. Samoup
ravljalec mora biti v izo
brazbenem in političnem 
smislu usposobljen za pra
vilno dojemanje in oce
njevanje življenja in v 
tem tudi informacij. Sa
mo v takem procesu 
»dvojnega približevanja« 
lahko zagotovimo, da se 
v fazah odločanja ne bo 
ravnal po trenutno ponu- 
denem, ampak bo sodelo
val z lastno presojo kot 
samoupravljalec v OZD, 
v interesni skupnosti itd.

Tako usmerjeno in per
manentno izobraževanje 
terja od nas — kot že re
čeno — dinamika današ
njega časa, da bi zavestno 
in ■ samozavestno spremi
njali medsebojne odnose 
v graditvi naše samoup
ravne družbe. Pripravlje
nost za delo in izobrazbi 
iz redne šole (ne glede na 
stopnjo) je treba na vsak 
način — in v tem še za
ostajamo — dodati uspo
sobljenost za samouprav
ljanje in za prosti čas. 
Jasno je, da je delitev i- 
zobraževanja na izobraže
vanje za delo, za samoup
ravljanje in prosti čas le 
pogojna in, da se za vse 
te vrste izobraževanja 
med seboj tesno prepleta
jo, so eno, vse pa dajejo 
skupno podobo v vedenju 
vsakega posameznika in v 
njegovi komunikaciji z 
drugimi!

Drugič pa bomo sprego
vorili kaj več o motiva
ciji za samoupravljanje in 
za medsebojno obvešča
nje!

Povzeto po internih 
informacijah — 
pripravil urednik.Remont



I H E R L O V A  P L O Š Č A D  V  P T U J U

Skoraj ne mine dan, ko 
ne bi bil sestanek v taki 
ali drugačni obliki, pa za
to tudi ni čudno, če se 
zgodi tudi to, da mnogo
krat srečamo tega ali one
ga sodelavca, ki negoduje 
nad takim številom se
stankov, sej raznih samo
upravnih organov, zborov 
delavcev, sindikalnih sku
pin, raznih konferenc ter 
podobno. Tako negodova
nje ima prav gotovo dve 
plati in sicer je resnično, 
da vsepreveč presedimo 
na sestankih, vendar pa 
drži tudi to, da se pač več 
ljudi ne more dogovarjati, 
če ne sedejo skupaj, saj 
dobro vemo, da pač živi
mo v takem času, ko je 
še kako nujno pogovoriti 
se o mnogih številnih ter 
pomembnih zadevah, da

je potrebno sprejeti vrsto 
ustreznih sklepov ter do
govorov, kateri pa seveda 
še kako terjajo dobro in 
poglobljeno razpravo.

Če smo torej že sprego
vorili o obeh plateh tega 
sestankarstva, (kot mnogi 
pač temu pravijo) potem 
pač ne moremo negodo
vati in se hudovati zaradi 
sestankov in meniti, da 
smo le sestankarji, ampak 
je naša skupna dolžnost in 
odgovornost v tem, da je 
to kar lahko v takem tre
nutku storimo to, da če 
že mora biti sestanek, te
daj naj bo le-ta dobro 
pripravljen mi vsi pa bo
dimo kratki in jasni, kajti 
le v takem primeru, bo 
naš skupen sklep in dogo
vor takšen, da se ne bo 
potrebno o istih problemih

ponovno sestajati.
Dobro se zavedamo, da 

v vseh naših temeljnih or
ganizacijah združenega 
dela delujejo številne ko
misije pri delavskih sve
tih, da se redno tudi se
stajajo družbenopolitične 
organizacije ter številne 
delegacije za samoupravne 
interesne skupnosti, da 
pri vsem seveda ne ome
nimo še delavskih svetov 
ter podobno. Največje te
žave so predvsem tudi v 
tem, da so nekateri tova
riši ali tovarišice v večih 
organih in so tako naj
večkrat skoraj na sestan
kih in sejah, ki so sicer 
največkrat resnično pre
dolge, predvsem pa še to 
velja za nekatere delav
ske svete, ki imajo tudi 
po štiriurne seje in po

dobno.
Enako seveda velja tu

di za organe v krajevnih 
skupnostih, kjer so seveda 
zopet eni in isti ljudje, 
pa je vse skupaj še to
liko bolj problematično, 
nič pa tukaj ne zaostajajo 
tudi nekateri organi in 
zbori v skupščini občine 
itd. Kot sem omenil ima 
vsaka medalja dve strani, 
pa to zato tudi pomeni, 
da bi bilo mnogo manj 
sej in sestankov, če bi 
vsi zaposleni enako aktiv
no in tvorno sodelovali, 
potem pa ne bi prihajali 
tudi do kritičnih pripomb, 
katere letijo predvsem na 
tiste, ki ure in ure prese
dijo na sejah in sestankih, 
naprej v svoji TOZD ali 
DO, pozneje pa v KS, raz
nih družbenopolitičnih or

ganizacij in podobno.
Vemo sicer tudi to, da 

imajo največ za povedati 
okrog sestankarstva prav 
tisti, ki praktično ne že
lijo nikjer delati in se na 
vse načine izmikajo raz
nim odgovornostim, toda 
tega klopčiča res ne bomo 
mogli rešiti kar čez noč, 
vsekakor pa bi ga lahko 
mnogo hitreje z našo 
skupno odgovornostjo in 
zavestjo. Prav tako ni niti 
malo dobro, če nekdo res
nično sklicuje sestanke le 
zato, da pač opravi neko 
svojo nalogo v okviru 
funkcije, ki jo je sprejel, 
saj so le plodni ter dobro 
pripravljeni sestanki ter 
seje ne glede na kateri 
ravni so tudi resnično

(Nadaljevanje na 8 . str.)



Brušenje odlitkov

Delavska kontrola je razpravljala...
Odbor delavske kontrole 

TGA je  n a  seji dne 25. 8. 1978 
razpravlja l o pravilnosti iz
plačila dnevnic in  žepnin ude
ležencev n a  A lum inijadi 1978 
v  Šibeniku in  sprejel nasled
nji

SKLEP
1. Odbor delavske kontrole 
TGA ugotavlja, da  je  80 čla
nov delovne organizacije sode
lovalo n a  A lum inijadi v  Šibe
niku  in  so bili poslani od s tra 
n i IO TKS TGA. Od tega šte
vila je  bilo 70 tekm ovalcev in  
10 funkcionarjev sindikata 
(predsedniki osnovnih orga
nizacij in  vodstvo sindikata 
TGA.)

2. Na A lum inijado so b ili po
vabljeni tu d i glavni d irek tor 
TGA, k i ga je  zastopal Dolinar 
Filip, predsednik ZSMS TGA 
Muzek M arija, predsednik de

lavskega sveta TGA Širec 
Franc. Im enovani so potovali 
na  podlagi potnih nalogov, iz
stavljenih  od stran i TGA in  so 
si tud i obračunali 3 dnevnice. 
Potne stroške je  krilo  podjetje, 
ki je  nabavilo tu d i avionske 
karte . Iz dokum entacije, ki je 
bila pregledana p ri TKS TGA, 
je  razvidno, da  im enovani n i
so bivali v  Šibeniku na račun  
sindikata, am pak so vse stroš
ke b ivan ja  k rili iz dnevnic, 
ki so jih  dobili izplačane na 
podlagi izstavljenih potnih n a 
logov. Stroške b ivanja  so p la
čali d irek tno  po isti ceni po
tovaln i agenciji, ki je  p rired i
la  potovanje in  bivanje v  Ši
beniku za celotno odpravo, to 
je  163,— din dnevno. Iz p re
gledanega spiska izplačane 
žepnine je  razvidno, da  tudi 
tega dodatka niso dobili.

3. Iz obrazložitve, k i jo  je 
IO TKS TGA podal, je  razvid
no, da so organizirah potova
n je  na  A lum inijado v  Šibenik 
z najm anjšim i možnimi stroški 
in  z najm anjšo izgubo delov
nega časa. č e  bi vsem udele
žencem izplačali dnevnice in 
nočnine po veljavnih naših sa
m oupravnih aktih , bi porabili 
172.868,— din. Tako pa  se je 
za udeležbo na  A lum inijadi v 
Šibeniku porabilo 123.66,— din.

4. Odbor delavske kontrole 
TGA naroča IO TKS TGA, da 
p ri bodočih udeležbah na  A- 
lum inijadi organizira odpravo 
oz. ekipe tako, da bi biU tud i 
funkcionarji sindikata vključe
n i v  ekipe, bodisi ko t vodje 
ekip ali podobno.

Predsednik odbora: 
Zoran  Heric

ŠOKING

Receptor! Kot zelo sodobni ženski bi rade v vašem hotelu doživele nekaj 
»ŠOKING«.
Seveda. Rezervacija za ta hotel vam ne velja. Premeščeni ste v klet šjor 
Ante.

0 klubu štipendistov TGA 
Kidričevo

Pred nekaj leti je bil 
ustanovljen Klub štipen
distov TGA Kidričevo. V 
začetku svojega obstoja je 
zadovoljivo delal, kasneje 
pa je njegovo delovanje 
skoraj prenehalo. Konec 
aprila smo na srečanju 
štipendistov izvolili nov 
izvršni odbor, ki si je za
dal nalogo poživiti delo 
kluba. Z delom pa takrat 
nismo začeli, predvsem 
zaradi počitnic. Takoj 2. 
septembra pa smo imeli 
prvi sestanek izvršnega 
odbora, čeprav sestavlja 
izvršni odbor 11 članov, 
nas je prišlo na sestanek 
samo 6 . Že takoj na za
četku se je torej pojavil 
problem nezainteresirano
sti posameznikov za de
lo v Klubu štipendistov.

Na sestanek smo povabili 
tudi dva predstavnika iz 
TGA. Izdelali smo pro
gram dela Kluba štipendi
stov TGA Kidričevo, za 
šolsko leto 1978-79, v 
skladu s tem programom 
pa tudi finančni predra
čun. Na podlagi tega 
predračuna bomo DO 
TGA Kidričevo zaprosili 
za finančno pomoč. Za
vedamo pa se, da nas ta 
denarna pomoč zavezuje, 
da uresničimo plan dela, 
ki smo si ga zastavili.

Program dela Kluba 
štipendistov za šolsko le
to 1978-79:

SEPTEMBER: ogled
jesenskega zagrebškega 
velesejma, delovna akci
ja na kopališču v Kidri
čevem.

NOVEMBER: športno
srečanje ob tovarniškem 
prazniku; skupščina KŠ 
TGA Kidričevo.

DECEMBER: inštrukci- 
. je štipendistom v sred
njih in poklicnih šolah.

JANUAR: športni dan 
na Pohorju — skupno z 
mladino TGA.

MAREC: obisk IMPOLA 
in Trbovelj.

MAJ: piknik in športno 
srečanje med štipendisti 
TGA in mladino TGA; 
inštrukcije štipendistom 
v srednjih in poklicnih 
šolah.

Člani izvršnega odbora 
se bomo potrudili, da bo
mo ta program vsaj del
no izpolnili. Računamo 
pa na podporo in ude
ležbo vseh štipendistov 
TGA, kajti v nasprotnem 
primeru bi bilo delo iz
vršnega odbora zaman. 
Upamo pa, da bomo uspe
šno sodelovali tudi z 
mladino TGA in želimo 
njeno pomoč.

Paimira Herceg

Ali smo zares le 
sestankarji?

(Nadaljevanje s 7. str.) 
kratke in kar je najbolj 
važno uspešne in plodne. 
Taka spoznanja so spoz
nali že marsikje in jih 
bomo morali tudi mi, vse 
tam kjer se morebitno^ ta
ki pojavi še vedno pojav
ljajo.

Predolgi ter slabo pri
pravljeni sestanki odbija
jo in je prav tukaj tudi 
potrebno iskati vzroke ne
godovanja — vendar le 
tistega, ki je tudi upravi
čeno, ne pa v uslugo ti
stim, ki so resnično le 
godrnjači ter proti vsemu 
kar sodi v smer napred
ka in uspešnosti poslova
nja in hitrejšega reševa
nja mnogih problemov 
tako v sami proizvodnji 
kakor tudi v družbenopo
litičnem delu. Seje in se
stanki so v našem današ
njem času nuja in potre
ba, vendar naj bodo tudi 
pozneje vidni rezultati 
takih sej in sestankov, po
tem pa se ne bodo več og
lašali tisti, ki ne želijo 
delovati ne v DO niti v 
KS ali občini, pozneje pa 
na vso moč kričijo, kako 
so tisti, ki presedijo na 
raznih sejah nepotrebni.

Prevzemajo naj del 
bremena tistih, ki so 
vpreženi v vseh mogočih 
organizacijah, samouprav
nih organih in društvih,

pa bo vse teklo mnogo hi
treje, uspešneje in kar je 
morda najbolj važno v 
tem trenutku plodno in 
zelo uspešno tudi za samo 
poslovanje sleherne de
lovne organizacije ne le 
pri nas, ampak nasploh, 
saj to ni le naš problem, 
ki pa koncem koncev tudi 
ni tak problem, kot je na 
prvi pogled misleč in vi
den.

Mi smo že pred časom 
tudi v našem glasilu zapi
sali, enako pa tudi ugo
tavljali smo na raznih 
zborih delavcev in sindi
kalnih skupin ter na se
jah DS in osnovnih orga
nizacij sindikata in zveze 
komunistov, da so sestan
ki predolgi in dnevni redi 
preobširni, pa zato s 
skupnimi interesi in od
govornostjo storimo kaj 
za to, da se taki dolgi se
stanki čimprej odpravijo, 
potem pa zagotovo ne bo 
več postavljeno vpraša
nje, »Ali smo zares le se
stankarji?«

Morda bo torej teh ne
kaj vrstic naletelo na 
plodna tla, morda tudi ne, 
toda naša želja je, da bo
do seje in sestanki krajši, 
naša prizadevanja za čim- 
večjo proizvodnjo ter us
pešno poslovanje pa čim- 
večji!

F. MEŠKO



-iznajditeljstvo - iznajditeljstvo - iznajditeljstvo
Naši inovatorji

Poslovno koordinacijski 
svet je dne 16. 1. 1978 
potrdil tehnično izboljša
vo št. 97 avtorja Venčesla
va Veseliča in France 
Drevenška z naslovom 
»Sprememba cevovoda za 
dovod smole od zbiralni
ka v gnetilec št. 1.« Oba 
avtorja delata v TOZD 
aluminij — obrat anodna 
masa že 20 let in je to 
njun prvi prijavljeni 
predlog, ki se uporablja 
v TGA »Boris Kidrič« 
Kidričevo.

V mesecu aprilu 1976 
je bila izvršena rekonst
rukcija obrata anodne ma
se. Po projektu firme 
BUSS (Švica) je bila 
vgrajena v cevovod za do
vod smole od dozirne 
tehtnice do gnetilnika št. 
1. loputa, ki v primeru 
ustavitve naprav prepre
čuje dviganje smolnih par 
do dozirne tehtnice. Za
pira in odpira jo pnevmat
ski cilinder. Loputa je bi
la vgrajena v cevovod nad 
gnetilnikom (tik pod stro
pom) na koti + 3,7 m. V 
primeru daljšega zastoja 
je zaradi bližine izvora 
toplote smola zalepila lo
puto ob steni in cilinder 
je ni več odprl. Zaradi te
ga je prišlo do mašitve

cevovoda in obeh gnetil- 
nikov, ki sta bila napol
njena s koksom, čiščenje 
cevovoda, lopute in gne- 
tilnikov je zahtevalo od 
delavcev velike napore ob 
zelo neugodnih razmerah 
(smolni hlapi, vročina, 
prah). Po predlogu tov. 
Veseliča in tov. Dreven
ška je bila dne 31. 8 . 1976 
prestavljena loputa na ko
to +6,7 m, s čimer je bi
la odmaknjena od izvora 
toplote, obenem pa zelo 
dostopna za popravilo in 
eventuelna čiščenja. Od 
tega datuma dalje ni bilo 
več nobenega zastoja za
radi blokiranja lopute in 
se je predlog pokazal kot 
zelo uspešen.

Predlog št. 97 prinaša 
za TGA korist v prvem 
letu koriščenja tehnične 
izboljšave 112.910 din, ki 
je za 3.766 din manjša kot 
naslednje leto, ker pred
stavlja imenovani znesek 
strošek izvedbe predloga. 
Po pravilniku o izumih, 
tehničnih izboljšavah in 
koristnih predlogih pripa
da za oba avtorja skupaj 
odškodnina za koriščenje 
tehnične izboljšave din
10.442,30 v prvem letu in 
po 10.658,90 din za drugo 
in tretje leto.

P. B.

Poslovno koordinacijski 
svet je dne 2. 3. 1978 po
trdil tehnično izboljšavo 
št. 105 avtorja Franca 
Kornika z naslovom »Šči
tenje cevi visokotlačne 
črpalke Hammelmann«. 
Tovariš Franc Kornik de
la v TOZD Tovarna gli
nice že 15 let in je to 
njegov prvi prijavljeni 
predlog, ki se uporablja v 
TGA »Boris Kidrič« Ki
dričevo. Predlog se nanaša 
na ščitenje tlačnih cevi 
črpalke Hammelmann ob 
priliki čiščenja cevovo
dov. Na ostrih robovih ob 
ustju cevi, ki se je či
stila, se je jeklena, giblji
va in z gumo oblečena cev 
zaradi vibracije drgnjenja 
ob ostri rob poškodovala. 
Tovariš Kornik je pro
blem rešil tako, da je iz
delal posebno vodilo, ki 
je preprečilo, da bi se gu
mijasta cev drgnila ob 
ostrih robovih.

Predlog št. 105 prina
ša za TGA korist v prvem 
letu koriščenja tehnične 
izboljšave 4.514,34 din, ki 
je za 845,76 din manjša 
kot bo predvidoma na
slednji dve leti, ker pred
stavlja imenovani znesek 
strošek izdelave posebnih 
vodil. Ker je odškodnina 
skromna je komisija pred
lagala, da se avtorju iz
plača odškodnina v en
kratnem znesku za vsa 
tri leta in sicer v skupnem 
znesku 2.442 din.

P. B.

Venčeslav Veselič

*§»•!

Krvodajalci v Poreč io Kraojsko goro
Aktiv krvodajalcev pri 

tovarniški konferenci 
sindikata organizira letos 
za aktivne krvodajalce 
TGA tridnevni oddih v 
zelo znanih letoviščih ob 
morju in v planinah. To 
bo vsekakor velika spod
buda za nadaljnje uspehe 
našega aktiva, kateri je 
letos prejel republiško 
priznanje.

Kakor vsako leto je bi
lo tudi letos precej težav 
pri zbiranju sredstev, ka
tera so bila potrebna za 
udeležbo 151 krvodajal
cev, ki izpolnjujejo pogoj 
za_ prijave. To so res pre
cejšnja sredstva, toda če 
pomislimo kakšno vlogo 
oz. poslanstvo imajo naši 
krvodajalci, si popolno
ma^ upravičeno zaslužijo 
takšno pozornost. Za le
tošnjo organizacijo je ze
lo aktivno sodelovalo 
predsedstvo pri tovarni
ški konferenci sindikata, 
kakor že pri mnogih 
ostalih akcijah. Po dru
gi strani pa zelo malo ali 
skoraj nič odbor aktiva 
in to s predsednikom ak
tiva v prvi vrsti. To sem 
omenil v upanju, da se bo 
v kratkem novo izvoljeni 
odbor več obračal na to
varniško konferenco ka
mor aktiv tudi spada, se

veda v takih primerih od
padejo prenekatere težave 
aktiva krvodajalcev s ka
terimi se je letos srečeval
Vedno smo zelo glasni, 
ko nekoga kritiziramo, 
mislim, da je prav, da 
tudi nekoga pohvalimo.

Da je letos ta oddih or
ganiziran, je v precejšnji 
meri zasluga predsednika 
tovarniške konference 
sindikata tov. Ivana 
Mazera, kateri je v času 
svojega rednega dopusta 
prišel v kolektiv in po
magal tov. Romani Krebs, 
katera je prevzela vso 
odgovornost za organiza
cijo oddiha. Izkušnje so 
pokazale, da se za orga
nizacijo takšne vrste 
rekreacije mora pričeti 
čim prej ne pa takrat, 
ko je za organizacijo sko
raj nemogoče v prvi vrsti 
glede sredstev pa tudi 
glede kraja in namestit
ve.

Krvodajalcem, kateri se 
bodo letos udeležili tri
dnevnega oddiha želim,

da še v naprej ostanejo 
zvesti krvodajalci in da 
pomagajo s svojim da
rovanjem krvi pridobiti 
čim več novih krvoda
jalcev.

STANKO ZUPANIČ Franc Kornik

V IMENU REPUBLIŠKEGA ODBORA IN KOMISIJE 
ZA SAMOUPRAVNO SPORAZUMEVANJE O DELITVI 
DOHODKA IN SREDSTEV ZA OD, KATERE ČLAN 
JE BIL TOVARIŠ VIKTOR PRELOG, VAM IZREKAMO 
NAŠE SOŽALJE OB NJEGOVI SMRTI

P r e d se d n ik  RO;
rh i'u š'č : 

a^Rajko O rešn ik



Pepel

Izpihovanje

N EZ B R A N O S T  - 

N EV A R N O S T

Usmerjeno izobraževanje

Vsaka družba si postavlja z izobraževanjem določene cilje, predvidene in 
nepredviđene rezultate, katere želi uresničiti v svoji družbeni skupnosti. Izo
braževanje je tesno povezano z vsemi procesi in je zahteva časa. Vsaka stopnja 
družbe zahteva svojo šolo, tako se bori del družbe v svetu še vedno z nepisme
nostjo, drugi svet pa razvija z razvojem znanosti šolo sedanjega časa. Izobraže
vanje je bilo in bo vedno povezano z razvojem znanosti. Šola je bila vedno pri
zorišče družbenih nasprotij, s tem pa se je razvijala v naprednejšo in popol
nejšo. Šolanje pomeni eno od možnih poti napredovanja tako posameznika, kot 
celotne družbe. Delovni človek je bil v preteklosti ločen od možnosti vplivanja 
na vsebino in način izobraževanja. Kultura, vzgoja in izobraževanje so tekli mi
mo vseh dogajanj in potreb. Vse našteto v naših šolah žal še vedno ni po
polnoma odpravljeno.

RAZLOGI ZA REFORMO 
ŠOLSTVA

Če bi našteli pomanj
kljivosti sedanjega šol
stva, bi bile najbolj zna
čilne naslednje:

— od vse študirajoče mla
dine jih usposobimo za 
določen poKiic le po
lovico

— niti petine vsake ge
neracije ne usposobimo 
za delo v proizvodnji

— osip v srednjih šolah 
je 35 odst., na višjih 
do dveh tretjin, na vi
sokih do treh četrtin.

Odpravljanje pomanj
kljivosti pa zahteva kore
nito spremembo šolstva. 
Zaradi tega moramo vpe
ljati takšen način izoora- 
ževanja, ki bo izraz po
treb združenega dela (dol
goročnega načrtovanja in 
kadrovskega planiranja;.

Morala se bosta pove
zati gospodarstvo in izo
braževalna dejavnost ter 
skupaj ubrati takšno pot, 
ki bo slonela na svobodni 
menjavi dela.

Preobrazba šolstva bo 
zajela predvsem srednjo 
šolo, katera danes ne u- 
streza samoupravni soci
alistični družbi, tako po 
obsegu kot po kakovosti. 
Zato moramo spremeniti:

— kadrovanje - poklicno 
usmerjanje mladine na 
ustrezna področja v 
skladu z nagnjenji, 
sposobnostmi in inte
resi združenega dela.

— zagotoviti moramo nor
malne pogoje za uče
nje (štipendije, domo
vi, šolske potrebščine), 
proizvodno delo.

— združeno delo mora 
odločilno vplivati na 
usmerjeno izobraževa
nje in ga usmerjati po 
svojih potrebah.

— vsaka OZD mora ime
ti plan kadrov, uvajati 
novince v delo in jih 
ocenjevati.

Združeno delo mora po
vedati, koliko kadrov, 
kakšne in kako usposob
ljene kadre potrebuje, ter 
koliko bo prispevala za 
usposabljanje teh kadrov.
V usmerjenem izobraže
vanju ne bo več razlik 
med triletnimi poklicnimi 
šolami in štiriletnimi 
srednjimi šolami. Prve da
jejo premalo splošnega 
znanja, drupe pa prema
lo praktičnih znanj fprak
tični pouk). Tudi mož
nost napredovanja nn viš
je in visoke šole je s po
klicnih šol majhna.

KAKO BO POTEKALO
USMERJENO
IZOBRAŽEVANJE

Razlike v programih 
med poklicno in srednjo 
šolo bodo odpravljene s 
skupno programsko osno
vo v prvih dveh letih po 
osnovni šoli. V naslednjih 
dveh letih (3. in 4. letnik 
dveh letih (3. in 4. letnik) 
bo 70 odst. vzgojno izo
braževalnega dela name
njeno petim temeljnim 
vzgojno izobraževalnim 
področjem:

1. Jezikovno — umetnost
no

2. Družbeno — ekonom
sko

3. Naravoslovno —* ma
tematično

4. Proizvodno — tehnično

5. Telesno vzgojna, zdrav
stvena in obramba.

Ostalih 30 odst. pa bo 
namenjeno primarni pro
gramski usmeritvi — pri
pravi za določeno delo. 
Seveda je treba za vsa ta 
področja sestaviti natanč
ne programe. Vzgojno-izo- 
brazevalni programi za 
poklice v posameznih 
smereh se glede na zah
tevnost razvrščajo nasled
nje stopnje (28. točka tez 
zakona o usmerjenem izo
braževanju) :

1. Programi 1. stopnje 
zahtevnosti, ki bodo o

mogočali pridobitev po
sameznih, strokovnih, 
praktičnih in funkcio
nalnih znanj ter razvoj 
ustreznih sposobnostih, 
spretnosti in navad za 
opravljanje delovnih 
nalog, ki zaradi stop
nje organiziranosti de
lovnega procesa ne zah
tevajo od delavca po
gostega prilagajanja 
novim delovnim razme
ram.

Izobraževanje po pro
gramih te stopnje zahtev
nosti skupaj z začetnim 
skupnim programom bo 
trajalo do dve leti.

2. Programi 2. stopnje 
zahtevnosti, ki bodo o- 
mogočali pridobitev te
meljnih strokovnih^ in 
zaokroženih praktičnih 
znanj ter razvoj ustrez
nih sposobnosti, spret
nosti in delovnih na
vad v obsegu, ki omo
goča opravljanje zah
tevnejših delovnih na
log, ki. zahtevajo pri
lagajanje raznovrstnim 
nalogam in delu glede 
na predmet in sredstva 
dela.

Izobraževanje po pro
gramih te stopnje zahtev
nosti bo trajalo do enega 
leta po končanem pro
gramu prve stopnje.

3. Programi tretje stopnje 
zahtevnosti, ki bodo <>- 
mogočali poglabljanje 
oziroma razširjanje
strokovnih ali praktič
nih znanj, sposobnosti, 
spretnosti in delovnili 
navad v obsegu, ki o- 
mogoča opravljanje
specializiranih in zah
tevnejših nalog, ki zah
tevajo prilagajanje de
lavca glede na sred
stva, predmet in orga
nizacijo dela; ali pa o- 
perativno vodenje, pri
pravo, spremljanje in 
kontrolo tehnološkega 
procesa in vodenje pos-



Usmerjeno izobraževanje
(Nadaljevanje z 10. str.)

lovanja delovnih enot 
z manj obsežnimi de
lovnimi procesi.
Izobraževanje po pro

gramih te stopnje zahtev
nosti bo trajala do enega 
leta in pol po končanem 
programu druge stopnje.

Programi prve do tret
je stopnje zahtevnosti bo
do dajali potrebna znanja 
za poklic ustrezne zahtev
nosti in omogočali pod 
pogoji, ki jih določa za
kon, nadaljnje izobraže
vanje.
4. Programi četrte stopnje 

zahtevnosti bodo omo
gočali pridobitev teo
retičnih in praktičnih 
znanj za opravljanje 
zahtevnih oziroma spe
cializiranih nalog in 
del; poglabljanje zna
nja s področja organi
zacije, vodenja pripra
ve, koordinacije in pre
učevanja taheoloških in 
drugih procesov dela; 
razvijajo sposobnosti 
prenašanja znanstvenih 
izsledkov in tehnološ
kih dosežkov v delovne 
procese, sposobnosti 
svetovanja pri delu ter 
sposobnosti vodenja po
slovanja delovnih enot 
z obsežnejšimi proiz
vodnimi in delovnimi 
procesi.
Izobraževanje po pro

gramih te stopnje zahtev
nosti bo trajalo od ene
ga leta in pol do dveh let 
in pol.
5. Programi pete stopnje 

zahtevnosti bodo omo
gočali pridobitev pog
lobljenih in posploše
nih teoretičnih znanj s 
povezovanjem izobra
ževalnega in razisko
valnega dela ter prido
bitev posebnih praktič
nih znanj za izvajanje 
najzahtevnejšega dela 
in nalog; omogočali Do
do razvijanje sposob
nosti za oblikovanje si

stemov organizacije 
tehnoloških in drugih 
delovnih procesov, za 
ustvarjalno uporabo 
raziskovalnih dosežkov 
na posameznih področ
jih dela oziroma strok, 
in sposobnosti za vode
nje delovnih enot z 
obsežnimi in zahtevni
mi proizvodnimi ter 
poslovnimi procesi.
Izobraževanje po pro

gramih te stopnje zahtev
nosti bo trajalo od treh 
let in pol do štirih let 
izjemoma do pet let.

PRIPRAVLJENOST 
ZDRUŽENEGA DELA 
NA SPREMEMBE V 
IZOBRAŽEVALNEM 
PROCESU

Zanima nas, kako je 
združeno delo pripravlje
no na vse spremembe, po
sebej na področju prak
tičnega usposabljanja 
(praktičnega pouka). Teze 
zakona o usmerjenem ij 
zobraževanju so že izšle 
in v 40. točki navajajo:

»Praktični pouk ter de
lovna in proizvodna prak
sa kot sestavina vzgojno- 
izobraževalnih programov 
se izvajata v proizvodnih 
in drugih organizacijah 
združenega dela v delov
nih skupnostih ter v de
javnostih, ki jih samo
stojno opravljajo delovni 
ljuuje z osebnim delom, 
pa tudi v šolskih delav
nicah, na šolskih posest
vih in drugih deloviščih. 
Organizacije združenega 
dela ter delovni ljudje, ki 
z osebnim delom samo
stojno opravljajo dejav
nost izvajajo zlasti prak
tični pouk ter omogočajo 
delovno in proizvodno 
prakso, za katero je z 
vzgojno izobraževalnim 
programom predvideno, 
da je njeno izvajanje naj
bolj učinkovito m smotr
no v neposrednem delov
nem procesu.

Praktični pouk oziroma 
delovna in proizvodna

praksa študentov v orga
nizacijah združenega dela 
s področja materialne 
proizvodnje ali družbenih 
dejavnosti ter pri delov
nih ljudeh, ki samostojno 
opravljajo poklicno dejav
nost z osebnim delom, se 
izvaja s sodelovanjem u- 
strezno usposobljenih 
strokovnih delavcev pod 
pedagoškim vodstvom in 
nadzorom izobraževalnih 
organizacij.

Izobraževalne organiza
cije in druge organizacije 
združenega dela oziroma 
delovni ljudje, ki samo
stojno opravljajo z oseb
nim delom poklicno de
javnost, urejajo medse
bojne obveznosti pri izva
janju praktičnega pouka 
ter delovne in proizvodne 
prakse s samoupravnimi 
sporazumi in pogodbami.«

Pripomnimo lahko, da 
takšno obliko izobraževa
nja v TGA že imamo saj 
se praktično usposablja
jo učenci poklicnih šol 
(livarji, električarji).

Vendar ugotavljamo, da 
TGA in IKŠ premalo so
delujeta pri sestavi pro
gramov praktičnega pou
ka. Nobenega sodelovanja 
pa ni pri pripravi teore
tičnih in praktičnih uč
nih programov.

Z usmerjenim izobraže
vanjem bomo morali tes
no povezati združeno de
lo. Združeno delo bo mo
ralo vplivati na oblikova
nje učno-vzgojnih progra
mov. V naslednjem šol
skem letu bomo postopo
ma že prišli na usmerjeno 
izobraževanje, vendar 
TGA na to še ni dovolj 
pripravljena, niti prostor- 
sko^niti kadrovsko (z izo
braževanjem se še vedr.o 
ukvarja en sam delavec, 
tn pa je očitno premalo 
z; tako zahtevne naloge, 
ki jih ob rednih izobraže
valnih dejavnostih postav
lja pred TGA usmerjeno 
izobraževanje).

S. Medik

Seznam udeležencev krvodajalske akcije
0  Bila je dne 8. 8. 1978 v Ptuju

K urbus Janez, Kajuhova 1, 
P tu j, N otesberger Franc, Ka
juhova 1 P tu j, Ogrizek Vlado 
Jad ranska  10 P tu j, Domine 
M arta, K ungota 60, Gašperič 
Franc, Draženci 29, H ertiš A- 
dolf K ungota 68, Mohorko 
Zvonko, Kidričevo 10, Maroh 
Alojz, Lancova vas 77, Vtič 
Jože Kidričevo 85, Beranič Ce- 
ril Apače 76, Gabrovec Janez, 
Videm 13, Kovačič Josip K idri
čevo 13-a, Cigan Stefan K idri
čevo 84, Korže Franc Breg 25, 
M ajšperk, Letič Janko, Popov
ci 21, G ajzer Franc, Skrblje 6, 
Tominc M artin Apače 105, B er
va r Ivan  šercerjeva  2 P tu j, 
Medved Mirko Lovrenc 114, 
Jerenko  A ndrej Apače 132, 
H orvat Jože, Barislovci 5, že- 
ran  A nton Kidričevo 36, Bez

jak  Janez Nova vas 117, 
Štrucl Ferdo Spolenjakova 2, 
H orvat Rudi Kidričevo 18, Po- 
platn ik  Jože Velika Nedelja, 
Kropeč P e ter Kidričevo 5, Vol- 
gem ut A nion žab jak  48, H er
tiš Ivan  žup eč ja  vas 5-a, P e r
ko Stanko Kidričevo 13, Vrabl 
Milan Zg. H ajdina 36, Kova- 
čec Alojz Form in 4, Rosič Mi- 
lorad Kajuhova 1 P tu j, Cafuta 
M iran Kidričevo 68, Ferlež An
ton Kidričevo 10, K ram berger 
Jože Lovrenc 27, Selinšek 
Franc T rstenjakova 16, Pišek 
M iran Kajuhova 1 P tu j, Vido
vič Silvo, Lovrenc 93, Rudolf 
Dragoslav Kidričevo 30, Jazbec 
Franc Podlože 9, Pišek Janez 
Lovrenc 106, Škerget Ludvik 
Lovrenc 37, Taciga Milan Po
dlože 28, Reš Janko  K idriče

vo 20, Zajšek Stanko Podlože 
122, Rep Vinko Kidričevo 39, 
N ahberger Franc Sela 40, K laj- 
derič Franc Kidričevo 6, Saga
din Leopold Medvedce 16, Te- 
odorovič A leksander Potrčeva 
44 P tu j, M atjašič Franc K idri
čevo 10, Erbus Franc Potrčeva 
46 P tu j, T rsten jak  Miro N ji- 
verce 27, Klasič Franc Pobrež
je  161, Colnarič Daniel Apače 
169, Leskovar M artin  Apače 
107, Žižek Feliks Dornava 148, 
Medved A nton P tu jsk a  gora 
141,Drevenšek Franc Kidričevo 
13-a.

Vsem darovalcem  iskrena 
hvala!

Stanko Zupanič

V ta blok v Ptuju se je že vselilo 10 naših družin.

Celodnevna šola 
v Kidričevem 
ored novimi nalogami

V šolskem letu 1978-79 
je OŠ BORIS KIDRIČ 
Kidričevo prešla na or
ganizacijo celodnevne 
osnovne šole v vseh ra
zredih, zato mislim, da je 
potrebno ponovno spre
govoriti nekoliko besed o 
tej novejši obliki dela in 
nakazati njene dobre stra
ni, obenem pa prikazati 
probleme, s katerimi se 
srečuje šola v Kidriče
vem.

Celodnevna osnovna šo
la s svojo organizacijo 
nudi možnosti za širše in 
globlje obravnavanje pro
gramskih nalog in boga
titve programske struktu
re, ki optimalno uveljav
lja psihofizične sposobno
sti posamezne razvojne 
stopnje učencev.

V COŠ se pripravi 
dnevna in tedenska orga
nizacija življenja in dela 
učencev, ki omogoča, da 
učenci opravijo v šoli vse 
obveznosti, ki izhajajo iz 
pouka in, da se ukvarja
jo s svobodnimi dejavno
stmi po lastni izbiri v 
prostem čačsu.

COŠ omogoča raznoliko 
izbiranje učnih oblik, zla
sti pa odločno opušča 
frontalno kot edino obli
ko pouka. Za vse normal
no razvite učence omogo
ča napredovanje iz razre
da v razred, brez pona
vljanja razredov.

COŠ prevzema del na
log, ki so prej pripadale 
izključno družini — to je 
njena velika socialna fun
kcija. V COŠ učenci ži
vijo in delajo pod enotni
mi pogoji; s tem se učin

kovito odpravljajo social
ne razlike med učenci in 
tako učenci lažje preide
jo določena družbena na
sprotja v življenju; učen
ci spoznajo, da so delovne 
sposobnosti in navade, so
cialna in delovna struktu
ra, osnova za napredova
nje v življenju.

Sodobno organizirana 
osnovna šola daje veliko 
pobudo demokratizaciji in 
humanizaciji odnosov v 
šoli, kar pa je osnova za 
oblikovanje vsestransko 
razvite socialistične oseb
nosti. COŠ daje pogoje 
za prirodne in tople odno
se med učencem in uči
teljem, med učiteljem in 
staršem, med staršem in 
učencem.

Učenci delajo v COŠ pri 
samostojnem učenju v šoli 
prejšnje domače naloge 
pod vodstvom učitelja.

Učenci doma opravlja
jo še naslednje dejavno
sti:
— branje mladinskih ča

sopisov in revij,
— branje domačega čti

va,
— memoriranje krajših 

sestavkov,
— gledanje in poslušanje 

raznih TV in radijskih 
oddaj,
— obiskovanje raznih 
filmskih in drugih 
predstav, katerih vse
bina se . navezuje na 
učno snov,

— obiskovanje razstav, 
muzejev, prireditev in 
ustanov,

(Nadaljevanje na 12. str.)



Kadrovske štipendije io pomoč pri študiju ob delo v TGA
Novo šolsko leto prina

ša nove obveznosti in po
goje, ki so za marsikate
rega rednega, kakor tudi 
študenta ob delu, velik 
problem. Vse študente ta
rejo materialni problemi, 
ker so stroški šolanja še 
vedno veliki. Če naredi
mo računico za rednega 
študenta, ki živi izven 
kraja šolanja, potem 
stroški šolanja narastejo 
na meje nevzdržnosti. Di
ja k - - -  študent potrebuje 
za zagotovitev osnovnih 
pogojev za študij, najmanj
3.000.— din. Katera de
narnica staršev pa je tako 
debela, posebej če ima 2 
ali več otrok, ki študirajo? 
O vsem govorimo tako 
kot da ni družbenih po
moči, kadrovskih štipen
dij in pomoči iz združenih 
sredstev.

Za izobraževanje se v 
TGA namensko odvaja 
najmanj 1,5 odst. bruto 
osebnega dohodka, kon
kretno pa se določi v let
nem planu. Od tega pa se 
odvaja 0,5 odst. bruto o- 
sebnega dohodka za šti
pendije na ravni občine. 
Ker pa smo na še vedno 
nerazvitem področju, sti
muliramo tehnične pokli
ce in hitrost študija.

Kadrovske štipendije, ki 
jih dajemo, so sorazmerno 
visoke v primerjavi s šti
pendijami iz združenih 
sredstev ali drugih delov
nih organizacijah, prav 
zaradi dodatka za tehnične 
poklice nerazvitega pod
ročja in uspeha. Višine 
štipendij so določene s 
Samoupravnim sporazu
mom o štipendiranju 
učencev in študentov in z 
družbenim dogovorom o 
oblikovanju in izvajanju 
štipendijske politike v SR 
Sloveniji. S temi akti so 
določene višine štipendij 
na osnovi kriterijev učne
ga uspeha in hitrosti šo
lanja in so sporazumno 
sprejete enotne lestvice 
točkovnih vrednosti teh 
štipendij.

Število točk oziroma vi
šina štipendije se določi 
vsako šolsko leto na novo, 
glede na učni uspeh in hi
trost šolanja v prejšnjem 
šolskem letu. Da bi bile 
višine štipendij usklajene 
z gibanji osebnih dohod
kov zaposlenih, pa se 
vrednost točke določi za 
celo SR Slovenijo vsako 
leto na novo. Na osnovi 
takšnih kriterijev imajo 
dijaki in študentje velike 
možnosti dobiti kadrovske 
štipendije, če se le odlo
čijo za poklic za katere 
delovne organizacije raz
pisujejo kadrovske štipen
dije. Veliko lahko pripo
morejo k temu ustanove 
poklicnega usmerjanja, 
šole in same delovne orga
nizacije. Naša delovna or
ganizacija vsako leto ob
vešča osnovne in srednje 
šole o prostih kadrovskih 
štipendijah, prav zaradi 
deficitarnih poklicev, ki 
so učencem v večini nez

nani (livar, procesničar, 
metalurški tehnik). Pra
ksa kaže, da se vsako leto 
odloča manj učencev za 
poklicne šole, posebno 
malo za metalurške pokli
ce.

Vzrokov za takšno sta
nje je več, bistveno pa je 
poklicno usmerjanje že v 
osnovni šoli. Ni dovolj, da 
v marcu učenci osmih raz
redov izpolnijo formularje 
za predvpis v poklicne in 
srednje šole, ko pa veli
ko učencev določenih po
klicev sploh ne jaozna, 
najmanj pa metalurške.

Veliko bi še morali na 
tem področju napraviti

zavodi za zaposlovanje, 
delovne organizacije in tu
di šole same. Da gre pri 
vsem tem za neinformira
nost, lahko prikažemo na 
sledečem primeru. Še 
pred desetimi leti smo 
malo vedeli o vojaških 
gimnazijah, Vojaških aka
demijah in kadetskih šo
lah; danes te šole in te 
poklice pozna vsak osnov
nošolec in srednješolec.

Kljub temu, da ni naj
boljši odziv za kadrovske 
štipendije za metalurške 
poklice pa ima TGA (vsi 
TOZD in DSSS) sledeče 
število štipendistov.

TOZD STOPNJA ŠOLE- ŠTEV. ŠTEV. ŠTIP.
Poklicne Srednje Višje Visoke Skupaj

Proizvodnja 
aluminija 20 9 4 8 41
Predelava
aluminija 31 3 ____ 6 40
Glinica 4 — — 1 5
Vzdrževanje 20 7 5 9 41
Kontrola
kvalitete 3 7 ____ 2 12

DSSS — 3 5 16 24
Skupaj 78 29 14 42 163

Študij ob delu je oblika 
izobraževanja na vseh 
stopnjah šolanja in ga o- 
biskuje vsaj toliko sluša
teljev kot v rednem štu- 
diju.

Pomoč, ki jo naši delav" 
ci dobijo, izhaja iz 108. 
člena Samoupravnega spo
razuma o medsebojnih 
razmerjih delavcev v

združenem delu TOZD in 
DSSS. Naši, delavci,_ki do
bivajo pomoč pri študiju 
ob delu, študirajo pred
vsem v Mariboru in Ptu
ju, ker sta ta dva šolska 
centra našim študentom 
najbližja. Trenutno števi
lo delavcev, ki študirajo 
ob delu po TOZD in DSSS 
je sledeče:

STOPNJA ŠOLE IN 
ŠTUDIJA OB DELU

ŠTEVILO ŠTIPENDISTOV
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Proizvodnja 
aluminija — 3 7 1 11

Predelava
aluminija 3 3
Glinica 4 5 1 — 10

Vzdrževanje I 38 11 2 52
Kontrola
kvalitete 5 1 — - 7
Promet 1 1 2
DSSS 3 18 4 2 27
Skupaj: 2 54 46 8 2 112

Ti podatki so samo tre
nutni, tako za kadrovske 
štipendije kot za študij ob 
delu. Pri rednem študiju 
je še prostih nekaj kad
rovskih štipendij za pokli
ce (livar, zidar, obratni 
električar).

Štipendiranje v TGA je 
zelo razvito, saj po nekih 
podatkih štipendiramo v

občini Ptuj okrog 40 odst. 
vseh štipendiranih. Vpra
šamo se, kako to, da od 
tolikega števila štipendi
stov, vseeno kadrov v 
TGA primanjkuje. Čerav
no je štipendist pogodbe
no vezan, da po končanem 
šolanju mora delati pri 
štipenditorju enako dobo, 
kot je prejemal štipendijo, 
pa se veliko naših štipen

distov po končanem šola
nju zaposli v kraju šola
nja (Ljubljana, Maribor) 
ali pa j>o nekaj mesecih 
pripravništva zapustijo 
DO, predvsem štipendisti 
z visoko in višje-šolsko 
izobrazbo.

Zdi se nam, da TOZD 
oziroma sektor premalo 
prepričljivo deluje na 
mladega sodelavca in po
zablja, da znašajo stroški

šolanja na visoki šoli ozi
roma fakulteti tudi do
200 .000 .—̂ lin (mišljena je 
samo kadrovska štipendi
ja), štipendija iz združe
nih sredstev pa ni upošte
vana.

V kolikor se bodo naši 
razvojni plani uresničili, 
potem je tolikšno štipen
diranje tudi upravičeno.

S. Medik

Celodnevna šola 
v Kidričevem 
pred novimi nalogami
(Nadaljevanje z 11. str.)
— sodelovanje v družbe

nih dejavnostih in na 
delovnih akcijah iz
ven šole,

— spremljanje raznih pri
rodnih pojavov izven 
šole.

Za prehod na COŠ so 
potrebni na osnovni šoli 
tudi posebni pogoji.

Predpogoj je enoizmen
ski pouk, potem telovad
nica, delavnica, šolska ku
hinja, ustrezna opremlje
nost (učenci puščajo šol
ske torbe v šoli), ustrezna 
kadrovska zasedba itd.

Komisija Zavoda za 
šolstvo SRS, organizacij
ska enota Maribor, je ugo
tovila, da ima naša šola 
pogoje za prehod, da pa 
bo v novem planskem ob
dobju 1980—1985 nujno 
ustrezneje urediti šolsko 
prehrano in sčasoma do
graditi eno igralnico.

Zares je naš največji 
problem šolska prehrana, 
saj je zmogljivost šolske 
kuhinje premajhna. Zato 
smo v tem šolskem letu 
poskušali organizirati ko
sila za višjo stopnjo v 
obratu družbene prehrane 
TGA. Pri sami organiza
ciji ne bi bilo problemov-, 
vendar je bila cena previ
soka. V šoli velja kosilo 
za učence višje stopnje 
19,— din.

Na skupnem sestanku 
sveta staršev in koordina
cijskega odbora za uvaja
nje COŠ pri KK SZDL 
Kidričevo, ki je bil 30. 8 . 
1978, smo bili mnenja, da 
je v Kidričevem nujno 
potrebna sodobna samo

postrežna restavracija, ki 
bi po solidnih cenah nu
dila kvalitetne gostinsko- 
prehrambene usluge za 
vse delovne ljudi in obča
ne v Kidričevem in tudi 
za šolo. Če bi to ustrezno 
rešili, ne bi bilo potrebno 
pri šoli vgraditi nove ku
hinje.

V tem šolskem letu mi
slimo pritegniti k prosto
voljnim dejavnostim čim 
več zunanjih sodelavcev. 
Problem je v tem, da se 
mnoge te dejavnosti odvi
jajo v času, ko so ti men
torji zaposleni. S TGA 
bomo poskušali podpisati 
sporazum, da bi mentorji 
tedensko enkrat po eno do 
dve uri delali v šoli. Men
torje ki bodo predlagani 
prosim v imenu učencev, 
da ne odklonijo sodelova
nja z šolo. Mentorje bomo 
skušali dobiti preko ust
reznih društev v KS 
Kidričevo.

Celodnevne šole bodo 
razen izobraževalne skup
nosti morale vključiti v 
svoje programe tudi osta
le interesne skupnosti, 
saj so takšna stališča na
kazana tudi v dukómen- 
tih VII. in VIII. kongresa 
ZKS in X. in XI. kongre
sa ZKJ.

V tem šolskem letu nas 
torej čaka veliko dela. So
delovanje vseh činiteljev 
družbenega življenja v 
Kidričevem bo gotovo 
pripomoglo k ugotovitvi, 
da smo s skupnimi moč
mi obogatili naše učence 
za nova spoznanja in, da 
so postali miselno boga
tejši.

Ravnatelj šole
Franc LAČEN



Ptujski brigadirji, udeleženci zvezne MDA MARIO- 
VO ’78, vam pošiljamo mnogo toplih pozdravov ' in se 
obenem zahvaljujemo za finančno pomoč. Obljubljamo, 
da bomo ugledno zastopali občino Ptuj in njene obča
ne. Pošiljamo vam bilten, ki je izdan z namenom, da 
TGA predstavimo vsem udeležencem te akcije. To je 
samo eden izmed večih biltenov, ki jih izdajamo. Ker 
smo imeli s seboj tudi slikovni material, vam lahko po
vemo, da v naši baraki visi tudi foto-zidni časopis, v ka
terem smo predstavili TGA.

Delovnim ljudem TGA želimo veliko delovnih 
uspehov!

m i m i i v i  HD8

Faksimile naslovne strani brigadirskega biltena, katere
ga vsebino objavljamo na 14. str. »Aluminija«. Kosilo

Brigada

Brigadna konferenca



Zdravo!
Pred vami je druga šte

vilka Informatorja, v ka
teri vam predstavljamo> 
TGA Kidričevo. Ta tovar
na, sicer ni v Ptuju, tem
več nekoliko izven — v 
naselju Kidričevo. Tovar
na in naselje sta poimeno
vana po narodnem heroju 
Borisu Kidričču.

Prikazali vam bomo ra
zvoj tovarne, njen pomen 
za občino Ptuj, sprego
vorili pa bomo tudi o sa
moupravljanju ter vlogi 
DPO v tem kolektivu.

In zakaj vse to? Ta to
varna je namreč naš po
krovitelj, torej nas je fi
nančno podprla pri sode

lovanju na akciji 
MARIOVO 78. Ta pomoč 
kaže, da se delovni ljudje 
TGA zanimajo za delo 
mladih ter jih tudi pod
pirajo pri delovanju.

Zahvaljujemo se kole
ktivu TGA za pomoč in 
hkrati obljubljamo, da bo
mo aktivni v vseh podro
čjih dela in življenja v 
brigadi. S tem bomo do
stojno zastopali občane 
Ptuja ter hkrati vso Slo
venijo, saj smo edina 
slovenska brigada na tej 
akciji.

UREDNICA

MLADI O  TGA

Nastanek in razvoj 
TGA Kidričevo

Že leta 1942 so Nemci 
v tedanjem Strnišču zače
li graditi prva poslopja 
ki so jih med vojno upo
rabljali kot taborišča za 
ujetnike.

Decembra 1945 je dobila 
tovarna, ki je obsegala le 
betonske skelete bodočih 
objektov ter nekaj delav
nic in barak dobila enot
ni naslov »Tovarna alu
minija Strnišče«.

Do leta 1947 je bila 
usoda tovarne še neznana, 
tega leta pa so domačini 
dobili v upravljanje to
varno. Vendar težava ni 
bila v tem, težje je bilo 
pripraviti strokovni ka
der. Veliko dela je bilo 
opravljenega s prostovolj
nim delom kolektiva to
varne in prebivalstva na
selja.

Leta 1953 sta se tovar
na in naselje Strnišče po
imenovala po Borisu Ki
driču, velikem socialisti
čnem mislecu in narod
nem heroju. Naslednje le
to so prvič proizvedli gli
nico doma. Tovarna se je 
neprestano razvijala, ra- 
stel je objekt za objek
tom, kakor je narekoval 
tehnološki proces. V nje
nem razvoju so bile teža
ve — uspehi, od težav z 
elekt. energajo, zanjo ni 
premoga.

Danes šteje delovna or
ganizacija s 7 TOZD in 
DSSS 2100 zaposlenih, 
nih.

Čeprav je TGA po za
dnjih 15 letih vlagala ve
liko sredstev v izboljšavo 
tehnološkega procesa je 
postopek za proizvodnio 
aluminija ostal na starih

napravah. V lanskem letu 
je kolektiv, zavedajoč se 
nujnosti lastnega razvoja 
sprejel obsežen program 
razširitve in modernizaci
je tovarne. To je pripo
moglo k povečanju proiz
vodnje aluminija iz 46 
tisoč na 63 tisoč ton, kar 
še vedno ne zadošča za 
potrebe slovenske prede
lovalne industrije alumi
nija. Obsežen program si 
je kolektiv zastavil, tudi 
na področju predelave 
aluminija, kjer bi naj 
predvsem proizvajali pro
izvode, ki se navezujejo 
na neposredno proizvod
njo aluminija v skladu S 
skupnim razvojnim pla
nom SOZD-a UNIAL v 
katerega je združena po
leg TGA še IMPOL Sl. 
Bistrica.

Z nekaterimi proizvodi 
predelave bo ««nadome
ščen uvoz iz zapadnih de
žel,« kar bo ugodno vpli
valo na plačilno bilanco s 
tujino. Predvidena je tu
di razširitev proizvodnje 
ogljikovih materialov, 
specialnih glinic itd ...

Izvedba sprejetega ra
zvoja bo veljal okrog 
250 starih milijard dinar
jev, kar bo zahtevalo na
por celotnega kolektiva. 
Pri tem se bodo tudi bi
stveno izboljšali delovni 
pogoji in zatrlo narašča
nje delovnih invalidov v 
elektrolizi.

POMEN TGA ZA OB
ČINO PTUJ

Za večino prebivalstva 
občine Ptuj in njene oko
lice je bila zemlja edini



Nastanek io razvoj TGA Kidričevo
(Nad. s 14. strani)

vir dohodka. Vse do na
stanka tovarne v Strni- 
šču, na tem področju ni 
bilo industrije z izjemo 
nekaj tekstilnih delavnic. 
TGA je v gospodarstvu 
Ptuja, pa tudi širšega ob
močja prinesla spremem
bo. Spodbudila je nasta
nek IMPOL Sl. Bistrica 
in mariborske livarne.

Prav tako pa je pomem
bna tudi družbenopolitič
na vloga TGA. Tu je na
stalo prvo delavsko nase
lje v občini Ptuj, števil
ni strokovni kadri so ve
liko prispevali k razvoju 
občine.

Delovni ljudje te tovar
ne niso bili gluhi za po
trebe širše družbene 
skupnosti. Prispevali so 
sredstva za graditev šol, 
otroških vrtcev, v novej
šem obdobju so prispe
vali za razvoj srednje
šolskega centra, športno 
rekreacijskih objektov...

SAMOUPRAVLJANJE 
IN VLOGA DRUŽBENO
POLITIČNIH ORGANI
ZACIJ

Že, ko je bila tovarna 
šele v gradnji je bilo 
uvedeno delavsko samo
upravljanje. Izvoljen je 
bil 40 članski delavski 
svet in 9 članski upravni 
odbor.

Razumljivo je, da so bi
le pristojnosti delavske
ga sveta v primerjavi s 
sedanjim manjše, saj ni 
bil izpolnjen osnovni te
melj — odločanje o mate
rialnih dobrinah, saj je 
bila tovarna v investi
cijski gradnji.

To se je bistveno uredi
lo, ko je začela tovarna 
redno obratovati. Število 
članov DS se je povečalo 
na 60, izboljšalo pa se je 
tudi obveščanje delavcev.

V letu 1959 in 1960 so 
potekale razprave o de
centralizaciji upravljanja.

1963 so sprejeli temeljni 
akt podjetja — statut, ki 
ga je DS sprejel leta 1966.

Do sprememb je prišlo 
spet leta 1971 s spreje
mom novega statuta, s ka
terim je bil izveden dele
gatski sistem in štirje ko
lektivni izvršilni organi.

Leta 1974 so bile v skla
du z ustavo ustanovljene 
TOZD tovarna glinice, to
varna aluminija, vzdrže
vanje, promet in delovna 
skupnost skupnih služb.

Vzporedno z razvojem 
in rastjo tovarne sta ra
sli tudi organizacija ZK in 
soudeležba mladih.

3
Komandant Zorčič

S tem, da se je tovarna 
delila v več TOZD je pri
šlo do podrejenega samo
upravljanja na TOZD. 
Osnovno neposredno u- 
pravljanje delovnih lju
di v TOZD.

Vsaka TOZD ima poleg 
zbora delavcev še DS in 
dva izvršilna in en kont
rolni organ.

Skupne samoupravne 
organe delovne organiza
cije pa tvorijo delegati v 
TOZD.

Konec lanskega leta pa 
so se TOZD organizirale 
v skladu z ZZD je tako 
zraslo 7 TOZD in DSSS. 
Takšno organiziranost na
rekujejo tudi proizvodni 
in dohodkovni odnosi v 
DO.

Na podlagi združenega 
dela in sredstev so v letu 
1978 pričeli uveljavljati 
nove dohodkovne odnose.

POGOVOR S KOLET- 
NIK DANIELOM

Tovariš Koletnik, član 
kolektiva tovarne glinice 
in aluminija »Boris Kidrič 
Kidričevo«, je predsednik 
nadzornega odbora. Pred 
tem je bil predsednik 
koordinacijskega sveta 
ZSMS TGA in predsednik 
OOZSMS.

SLAVICA: »Na podlagi 
katerih lastnosti so te 
predlagali in nato tudi 
izvolili za predsednika 
ZSMS v TGA?«

KOLETNIK: »Kot mlad 
družbeno aktiven delavec 
sem bil tako velikega za
upanja zelo vesel. Obenem 
pa sem se jasno zavedal, 
da sem s tem sprejel ve
liko odgovornost.«

SLAVICA: »V času, ko 
si bil predsednik ZSMS 
si gotovo naletel na Števil
ne proWeme, kateri so bili 
največji?«

KOLETNIK: »Največji 
problem je bil vsekakor 
v nezainteresiranosti in

neaktivnosti mladih. Sko
raj vedno je delala le 
skupina. V času mojega 
dela je mladina postala 
aktivnejša.«

SLAVICA: »V čem se je 
predvsem kazalo vaSe de
lo?«

KOLETNIK: »Predvsem 
smo strmeli za tem, da 
navežemo čim več stikov 
z ostalimi ZSMS, tako na- 
primer z mladimi v KK 

'Ptuj AGIS, z mladimi iz 
SOZD-a UNIAL, prireja
li smo obiske z Aranđe- 
lovcem. Vsako leto se 
udeležujejo mladi z TGA 
mladinske delovne akcije. 
Zbirali smo oblačila in o- 
butev za OŠ v Rodnem 
vrhu. Opravljali smo na
loge, ki jih nam je na
lagala OK.

Moja mandatna doba je 
sicer že končana a še ved
no delam z mladimi,, za 
katere sem želel da bi de
lali čim bolj enotno.

Žepna knjiga 
za vsak žep

Na 250 prodajnih 
mestih v Sloveniji, v 
samopostrežnicah, ki
oskih in seveda knji
garnah, čakajo ljubite
lje branja nove knjige 
iz zbirke ŽEPNA 
KNJIGA.

Decembra lani je iz
šlo v tej zbirki prvih 
12 knjig v moderni o- 
premi in vezavi. Hitro 
so si pridobile številne 
prijatelje in v tistih 
trgovinah, kjer jih ni
so skrili v kak kot, so 
nekateri najbolj pri
ljubljeni naslovi kma
lu pošli.

Letos izhajajo knji
ge v tej zbirki posto
poma, doslej jih je iz
šlo osem, tik pred izi
dom je deveta, VOJ
NA ZVEZD, po kateri 
je bil posnet najuspeš
nejši znanstveno fan
tastični film vseh ča
sov — knjiga bo pri
šla v prodajo ob istem 
času, ko se bo v naših 
kinematografih začel 
vrteti film.

Pred tem pa so že 
izšle knjige:

SATTLER: Bitka na 
Neretvi. — pričevanje 
o najbolj krvavi bitki 
jugoslovanskih partiza
nov.

ZORMAN: Draga
moja Iza — sodobni 
roman domačega av
torja.

PRIKRIL: Pekel na 
Pacifiku — boji med 
mornaricama ZDA in 
Japonske v drugi sve
tovni vojni.

WERTHEIMER: Kle
opatra kraljica, lju
bimka pustolovka na 
prestolu egipčanskih 
faraonov.

SEGAL: Ljubezenska 
zgodba - svetovni 
bestseller, predloga 
znanemu filmu.

KONSALIK: V oma
mi LSD — roman o 
sužnjih mamil.

CAPOTE: Zajtrk pri 
Tiffanyju — umetniško 
dognana sodobna po
vest, po kateri je bil 
posnet znani film.

KOŠIČEK: Ljubezen, 
spolnost, sreča ^  ̂ na
sveti seksologa in psi
hologa za življenje v 
dvoje.

Najcenejše teh knjig 
so po 30.— din, večino
ma se njihove cene 
gibljejo med 40.— in 
60.— dinarji, najobsež
nejše pa so po 90.— 
din. To so cene, ki do
segajo komaj četrtino 
tiste cene, ki bi jo ta
ke knjige imele v nor
malni trdo vezani izda
ji-

Vijačenje



čiščenje odlitkov

Popravilo žerjava za puljenje klinov

Hiter industrijski raz
voj Jugoslavije je posta
vil probleme vezane na 
nego in vzdrževanje op
reme v prvi plan, ener
getska kriza in pogoji go
spodarjenja pa situacijo 
samo še potencirajo.

V času eksploatacij ske 
dobe se od opreme zahte
va max. učinek, ob mini
malnih zastojih in stroš
kih vzdrževanja. Aktivno
sti pri negi strojev in ma
zanje teh spadajo v tiste, 
ki jih je mogoče defini
rati s preventivnimi ciklu
si.

V naši tovarni smo pre
šli na preventivni sistem 
mazanja, nasprotno pa se 
negi strojev in opreme ne 
poklanja dovolj pozorno
sti kar ima in bo imelo 
katastrofalne posledice pri 
njihovem funkcioniranju.

Cilj tega prispevka je, 
da opozori na resnost 
problema in vzbudi večjo 
pozornost pri negi opre
me tako pri delavcu — 
neposrednem proizvajalcu 
kot pri delavcu — vzdr- 
ževalniku.

Preventivno — plansko 
vzdrževanje obsega 5 zah
tev, ki so definirane:
— nega opreme
— inšpekcije in kontrolni 

pregledi
— mala popravila
— srednja popravila
— generalna popravila

V nadaljevanju bomo 
na kratko obdelali aktiv
nosti pri negi opreme.
NEGA STROJEV — 
OPREME

Pod nego se razumejo 
naslednja opravila:
— čiščenje
— mazanje in zamenjava 

olja
ČIŠČENJE

Pod pojmom čiščenje 
razumemo naslednja opra
vila:
— brisanje
— čiščenje notranjih de

lov strojev
— zamenjava sredstev za 

hlajenje in čiščenje in
štalacij

— čiščenje in nega elek
tričnih naprav.
BRISANJE STROJEV 
OZ. OPREME 

Opravila brisanja op
ravlja delavec, ki dela s 
strojem oz. je odgovoren 
za njegovo delovanje. Ta 
opravila se normalno op
ravljajo enkrat tedensko 
(odvisno od vrste opre
me), obsegajo natanko 
brisanje drsnih površin, 
navoj nih vreten in vseh 
ostalih delov, ki so po
membni za delovanje. Bri
sanje se vrši tudi na o- 
stalih nefunkcionalnih de
lih stroja v cilju odstra
nitve prahu, olj in sred
stev za hlajenje.

Prah povzroča na vital
nih elementih stroja pre
komerno obrabo tornih 
površin na teh elementih 
kar direktno vpliva na

točno in zanesljivo delo
vanje stroja. Brisanje se 
opravlja s suho krpo ali 
industrijsko vato.

Posamezniki večkrat za 
brisanje koristijo tudi 
komprimiran zrak — tak
šno čiščenje, razen tega da 
ni poceni, ne samo da ne 
briše stroja, ampak v drs
ne površine in nedostop
na mesta meče opilke, 
prah in prihaja do abra- 
zivnih obrab drsnih povr
šin.

Pri čiščenju delavec se 
vrši tekočo kontrolo, kjer 
ima možnost odkritja do
ločenih pomanjkljivosti.

Brisanje in tekoča kon
trola predstavlja eno od 
opravil, ki jo vrši proiz
vodni delavec. V kolikor 
se to doseže, se ustvarja 
pri delavcu občutek odgo
vornosti za stanje stroja, 
s tem pa se zasigura tudi 
zmanjšanje nepredvidenih 
kvarov.
ČIŠČENJE 
NOTRANJOSTI 
STROJEV 
OZ. OPREME

Aktivnosti okoli čišče
nja notranjosti strojev iz
vajajo delavci vzdrževa
nja. Najugodnejši trenu
tek za izvajanje predstav
lja čas, ko se vrši zame
njava olja.

Kot sredstva za čišče
nje se uporablja nafta, 
petrolej, tricloretilen in 
druga ustrezna sredstva. 
V slučaju brisanja notra
njosti strojev, se ne do
voljuje uporaba industrij
ske vate ali krp, ki pu
ščajo ostanke blaga.

ČIŠČENJE IN NEGA
ELEKTRIČNIH
NAPRAV

Pod to razumemo či*'e- 
nje elektroomar, kaset, 
elektronskih enot in sti
kal. To delo opravljajo 
električarji, v poštev pri
dejo zaposleni iz tekočega 
vzdrževanja, čiščenje se 
vrši z vsesavanjem, spre- 
ji za odmaščevanje kon
taktov, brusnim papirjem 
in ostalimi sodobnimi 
sredstvi. Elementi, ki se 
ne dajo očistiti, se zame
njajo z novimi.

MAZANJE IN 
ZAMENJAVA OLJA

Na strojih in napravah 
v TGA so uporabljeni do
ločeni sistemi mazanja. 
Celotno področje je zelo 
dobro obdelano, saj skoraj 
v celoti pokrivamo z u- 
strezno tehnološko doku
mentacijo potrebe po ma
zanju opreme.

Delo na mazanju je de
ljeno na mazalno skupino 
v TOZD vzdrževanje in 
delavce v proizvodnji. Za 
vsako mazalno mesto pri 
strojih je podana speci
fikacija s podatki, ki do
ločajo sredstvo za maza
nje, ciklus mazanja in ko
ličine.
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TOZD VZDRŽEVANJE
TOZD KONTROLA
KVALITETE
S K U P A J  :

VZROKA NEZGOD 
udarec ob predmet 5
tujek 2
vreznina I
stik s skrajnimi 
temperaturami 4
padec osebe 2

TOZD PREDELAVA
ALUMINIJA
1. Adolf Novak, mat št. 

3122 iz livarne se je 
poškodoval 1. avgusta. 
Pri vlivanju 5 kg hleb
čkov na livnem stroju 
je v zbirno korito za 
preliti aluminij, zaradi 
netesnosti hladilnega 
korita prišla voda. Ko 
je preliti aluminij pri
šel v stik z vodo je 
prišlo do eksplozije, 
pri kateri je imenovani 
dobil opeldine po prsih.

2. Lovro Kozoderc, mat. 
št. 3598 iz livarne se je 
ponesrečil 2 . avgusta. 
Ko je ponesrečeni pri 
žaganju aluminija ho
tel izvleči odpadni ko
mad, mu je na mast
nih tleh spodrsnilo, na
kar si je pri padcu 
poškodoval desno nogo.

3. Branko Drakšič, mat. 
št. 4285, se je poško
doval 7. avgusta. Zara
di pokvarjenega hladil
nega korita je hladilna 
voda prišla v zbiralno 
korito za preliti alumi
nij. Ker se je alumi
nij prelil je voda v 
zbiralnem koritu po-

na delu na poti skupaj
3 — 3

1 1 2

1 1 2
5 1 6
1 — 1

n  3 H
vzročila izbruh, pri če
mer je tekoči aluminij 
pobrizgal ponesrečen
ca po glavi in prsih.
TOZD PROIZVODNJA

ALUMINIJA

1. Čedo Teodorovič, mat. 
št. 3413 iz proizvodnje 
aluminija, se je pone
srečil 20. avgusta. Pri 
odhodu z dela je pred 
vratarnico napačno 
stopil na rob pločnika 
pri čemer je začutil 
bolečino v levem glež
nju.

2. Danilo Lazar, mat. št. 
4263 iz aluminija, se je 
ponesrečil 28. avgusta. 
Ponesrečeni je s sode
lavcem penil el. celico 
804. Ker je bila v kope
li večja kriolitna gru
da, jo je hotel s kle
ščami odstraniti, pri 
čemer se je z nogo uprl 
na rob peči, pri tem 
mu je noga zdrsnila 
ter je stopil v talino. 
Dobil je težke opekli
ne leve noge do podko- 
lena.
TOZD GLINICA

1. Anton Žerak, mat. št. 
672 iz glinice, se je 
poškodoval 27. avgusta. 
Ponesrečeni se je pe
ljal s kolesom proti do
mu. V križišču je po
nesrečenec padel in si 
poškodoval levo roko

v zapestju.
2. Anton Kajič, mat. št. 

3814 iz tekočega 
vzdrževanja se je po
nesrečil 16. avgusta. 
Pri popravilu parnega 
kotla je ponesrečenec 
demontiral jeklene ce
vi iz kotla. Pri avto
genem rezanju si je 
opekel levo nogo pod 
kolenom.

TOZD VZDRŽEVANJE

1. Jože Pauko, mat. št. 
1034 iz strojnega 
vzdrževanja, se je po
nesrečil 8 . avgusta. 
Nezgoda se je pripetila 
v separaciji. Pri zapi
ranju vstopnih odprtih 
zniževalcev tlakov mu 
je padel lužnati tujek 
v desno oko.

2. Miran Pišek, mat. št. 
4665 iz gradbenega 
vzdrževanja, se je po
nesrečil 23. avgusta.

Pri brušenju cevi z 
ročnim brusilnim stro
jem v kotlu št. 1 si je 
pobrusil koleno desne 
noge. Vzrok nezgode: 
ponesrečenec ni stro
kovno usposobljen za 
delo z ročnim brusil
nim strojem in tak
šnega dela ne bi smel 
opravljati.

3. Vlado Šerc, mat. št. 
1223 iz avtomacije, se 
je poškodoval 25. av
gusta. Nezgoda se je 
pripetila v delavnici 
vzdrževanja avtomaci
je. Na poti iz finome- 
hanične delavnice v 
priročno skladišče se je 
imenovani spotaknil in 
s prsnim košem udaril 
ob ključavničarski pri
mež. Vzrok nezgode: 
neravna tlakovana tla 
z lesenimi kockami.

4. Vlado Mohorko, mat. 
št. 4677 iz strojnega 
vzdrževanja, se je po
nesrečil 23. avgusta. Na

poti v službo ga je v 
naselju Kungota od za
daj zadel neznani voz
nik kombija in ga zbil 
po cestišču. Utrpel je 
poškodbo desne roke 
in desne noge.

5. Zvonko Frčeč, mat. št. 
3571 iz vodstva vzdrže
vanja, se je ponesre
čil 1. avgusta. Ponesre
čenec se je peljal s 
kolesom in mu je na 
cesti pri skladišču gli
nice ob srečanju s to
vornjakom padel tujek 
v levo oko.

6 . Zvonko Golob, mat. št. 
4544 iz strojnega 
vzdrževanja, se je po
nesrečil 5. avgusta. 
Pri razbijanju phalne 
mase v kovinskem za
boju je z roko udaril 
po robu zaboja in si 
na njem presekal ka
zalec desne roke.

(Nad. na 18. str.)

Stojan Kerbler: Trgatev

(Nadaljevanje s 16. str )

ZAKLJUČEK:
V tovarni smo s sti c— 

kovnim pristopom uspeš
no rešili probleme maza
nja. Nasprotno pa smo v 
večini primerov zanema
rili nego naših naprav, od 
tistih, ki so v nenehnem 
obratovanju, do tistih, ki 
so izven pogona.

TOZD vzdrževanje na 
ta problem opozarja že 
dalj časa, poseben povda- 
rek je dan tudi ob pollet
nem obračunu, kjer v uk
repih za izboljšanje pos
lovanja, najde čiščenje

proizvodnih naprav svoje 
mesto.

Vsi, ki kakorkoli dela
mo s stroji ali vzdržuje
mo opremo, se moramo 
zavedati, da je to dralbe- 
na lastnina in da je naba
va rezervnih delov izred
no draga ter moramo v 
tem smislu pozitivna vpli
vati eden na drugega pri 
vsakodnevni negi in delu 
z opremo.

Nobena skrivnost ni, da 
gre na račun premajhne 
nege opreme in na račun 
poškodovanja te, velik del 
našega dohodka.

V.M.
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Nepopisno doživetje ob praznovanju 200-letnice prvega
vzpona na Triglav

Trije člani PD Kidriče
vo, smo se odločili, da pri
sostvujemo, kot delegati 
ob 200-letnici prvega vzpo 
na, srčnih mož na vrh 
Triglava. Bili so to Bo
hinjci, Štefan Rožič, Ma
tija Kos, Luka Korošec in 
Lovrenc Willomitzer. Pot 
nas je vodila do Bohinj
skega jezera, do Savice. 
Tam smo si naložili na
še nahrbtnike na ramena, 
in se podali na pot proti 
Mosticam, preko Komar
če, dolga pot do Vijatorja 
in Vodnikove koče v pe
tek, dne 25. 8 . 1978, kje 
smo po utrujeni poti pre
spali.

Drugi dan, v soboto 26.
8 . 1978, smo zgodaj zju
traj nadaljevali pot proti 
Planiki, koči pod Trigla
vom. Malo počitka in za- 
užitek toplega čaja in pot 
nas je vodila proti orjaku 
Triglavu. Spotoma smo 
srečevali planince iz dru
gih republik, ki so se tudi 
že vračali ali vzpenjali 
proti vrhu Triglava. Zani
malo nas je kakšno bo 
vreme na vrhu Triglava.

Pot je bila naporna po
sebno za mene, ko sem se 
prvič vzpenjal po stopi
njah bolj iskušenih. Vsaka 
najmanjša neprevidnost te 
lahko drago stane in je 
tudi lahko usodna. Zato 
sta mi vestno pomagala in 
mi tudi svetovala tovariša

Peter Kropeč in Andrej 
Gorše. Po dobrih dveh 
urah smo zagledali orjaka 
pred seboj. Nepopisno ve
selje mi je rajalo, da sem 
kljub težavam premagal 
vse ovire. Velika mno
žica je že bila pred stol
pom Triglava in čakala 
na otvoritev svečanosti. 
Grupa tehnikov RTV Lju
bljana se je vestno pri
pravljala za prenos. Pri
šel je trenutek, ko je 
pred mikrofon stopil Miha 
Potočnik, predsednik PZS 
in pozdravil navzoče, ori
sal je pot štirih srčnih 
mož, ki so pred 200 leti 
pod drugačnimi pogoji 
stopili prvi na Slovenski 
Triglav. Nato je zaigrala 
godba in oktet je zapel 
par pesmi. Med udeležen
ci je bil tudi tov. Marinc.

Na momente se je poka
zala megla in tudi sonce 
je posijalo. Planinci so se 
spoznavali med seboj in 
tudi avtogramov ni manj
kalo. Tisti, ki smo bUi 
prvič na Triglavu smo 
bili krščeni s pleteno 
vrvjo.

Na Kredarici pod nami 
je bilo tudi zelo živahno, 
slišala se je godba in ve
selo razpoloženje. Časa je 
bilo malo, trebalo se je 
posloviti od velikana. 
Med prvimi smo se odloči
li, da se vrnemo v dolino 
proti Planiki, ker nas je

Spomenik borcem NOV, ki je bil odkrit v nedeljo, 30. 
julija 1978 v Podgorcih. Foto: K. Zorec
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(Nad. s 17. str.)

TOZD KONTROLA 
KVALITETE

1. Cveta Adamčič, mat. 
št. 2070 iz kontrole 
kvalitete, se je ponesre

čila 24. avgusta. Pon. 
je 'opravljala analizo 
luga (aluminatni lug). 
Pri mešanju merilne 
bučke ji je ta padla 
iz rok. Pon. je hotela 
prestreči padec bučke 
in si je poškodovala 
levo roko v zapestju.

Spomenik štirim srčnim možem v Bohinju, ki so pred 200 leti prvi stopili na
Triglav

čakala še dolga pot. Ura 
je bila okrog pol 11 in 
prišli smo čez dve uri 
nazaj v Planiko.

Za mene je bila pot 
nazaj naporna in težavna, 
ker sem čutil bolečino v 
kolenu. Vestno sta mi zo
pet pomagala oba tovari
ša z dobrimi nasveti, da 
sem bil previden pri vsaki 
stopinji. Končno smo tudi 
prispeli v Planiko. Še ob
rok toplega čaja, in pot 
nas je vodila dalje od 
Planike nazaj preko Bo
gatina, proti sedmerim 
jezerom, kje smo tudi v 
soboto zvečer prespali, 
preutrujeni od hoje. Pi
hati je začel mrzel veter 
in tudi malo je rosilo,

čez noč pa je malo deže
valo.

V nedeljo zjutraj 27. 8 . 
1978 ob 4,30 smo se po
dali spet na pot proti 
Komnu, in do Savice kjer 
nas je čakal naš konjiček 
— prevoznik. Ura je bila 
že pozna. Pojedli smo 
vsak obrok juhe, kar nam 
je zelo prijalo, saj smo ve
činoma bili žejni. Odpe
ljali smo se proti Bohinju, 
kjer je bila svečana pro
slava in odkritje spomeni
ka štirim srčnim možem, 
ki so prvi pred 200  leti 
stopili na vrh Triglava.

Po treh dneh hoje, sku
paj cca 30 ur, nas je 
spremljala sreča, saj ni bi
lo niti mrzlo, niti vroče.

Nepopisno sem bil srečen 
na koncu, da smo se vrni
li zdravi nazaj v dolino. 
Ostali bodo nepopisni 
spomini tudi za prvi 
vzpon na Triglav. Spoto
ma smo dbiskali VRBO, 
rojstno vas Prešerna in 
si obenem ogledali njego
vo hišo. Še zadnji posne
tek rojstne hiše Prešerna 
in pot nas je vodila do 
doma.

Še po poti smo obujali 
spomine in smo bili hu
moristično raspoloženi.

Več pozornosti moramo 
posvetiti mlajšim, da spo
znajo lepote naše narave 
ter lepe slovenske gore.

Konrad Zorec

Foto: K. Zorec
Člani PD Kidričevo na vrhu Triglava.



O alkoholu in alkoholizmu
ALKOHOLIK IN 

NJEGOVA 
DRUŽINA

O alkoholiku in nje
govi družini nam naj
več lahko povedo pa-, 
tronažne sestre, ki vsak 
dan obiskujejo te bol
nike.

I.
Ob delu se sleherni 

dan srečujem z alkoho
liki in problemi, ki jih 
povzroča alkohol. Ko
zarec za kozarcem, li
ter za litrom izginja, 
kjer se praznuje zdaj 
ta, zdaj oni praznik. 
Mnogi pa praznujejo 
večkrat, mnogi so ra
zočarani in pozabo 
iščejo v alkoholu. Že
lje po opitem stanju 
naraščajo. Alkohol pri
haja v družino in pri
naša s seboj najprej 
veselje, nato slabo vo
ljo, kasneje še brutal
nost. Ne, da bi se za
vedali, že igra alkohol 
važno vlogo. Družina 
v kateri alkoholik ži
vi, samo še razmišlja, 
ga je morda preveč? 
Skriva pred sabo in 
ljudmi spoznanje, da 
vendar ni nekaj v re
du. Potem sledijo pro
šnje, grožnje, nato pre
tepi in alkoholik se zo
pet vrne k kozarcu. 
Pozabi na obljube, ki 
jih je dal in pije dalje. 
Obljubi da je danes 
zadnjič, a že jutri naj
de vzrok za novo pra
znovanje. Sam ne more 
verjeti da je že odvi
sen od alkohola, da ne 
more delati, ne more 
se zbrati, ne misliti, 
če kaj ne popije. Bol
nik postane nervozen. 
DOMA JE VSE NARO
BE. Da bi opravičil 
svoja dejanja, alkoho
lik zmerja življenjske
ga tovariša, nato še o- 
troke. Vsi postanejo

nervozni, iščejo pomoč 
pri zdravniku, a pravi 
vzrok še vedno prikri
vajo. Hodijo od zdrav
nika do zdravnika in. 
niso zadovoljni z zdra
vljenjem. Treba je pač 
odstraniti vzrok bolez
ni, če hočemo zdraviti 
bolnika.

Vrnejo se domov in 
prenašajo težave. To ne 
more trajati večno! 
Zdaj je alkoholik v 
družini že opravil ra
zdejanje. NIČ LEPEGA 
IN NIČ TOPLEGA NI 
VEČ V TEJ DRUŽI
NI. Tudi v delovni or
ganizaciji alkoholika 
odkrijejo. Ponovi se 
isti postopek kot doma. 
Najprej razgovor, po
tem opomini, alkoholik 
pa samo obljublja. 
Skriva se tu in tam, 
ostane doma, češ, da je 
bolan. K zdravniku ne 
gre, rajši vzame do
pust. Tudi dopusta en
krat zmanjka. Takšen 
ne more na delo, pa 
zavije v gostilno. Vsi 
mu delajo krivico, tudi 
prijatelji, če niso se
veda vinski bratci, se 
ga začno izogibati. 
Zdaj je alkoholik za
pravil vse. Vrnil se je 
domov utrujen in pi
jan. Prišel je trenutek, 
ko doma več ne mo
rejo prenašati njegove
ga početja. Konec je 
sramu, zdaj že tako ve 
ves svet, kaj se dogaja 
pri njihovi hiši. Pot 
vodi k zdravniku ali v 
delovno organizacijo. 
Priskrbeti je treba na
zaj delo, da bo družina 
lahko živela. Treba je 
pozdraviti vso druži
no,ker to niso več zdra
vi ljudje ampak bolni
ki. Zdraviti pa je treba 
tudi alkoholika, ki sam 
ne najde več poti v 
normalno življenje. Vsi 
se trudijo po zmožno
stih. Vključena je so
cialna služba v delovni 
organizaciji, kjer je de
lal alkoholik; socialna

služba na terenu, ki bo 
obravnavala družino, 
zdravnik ki jih bò vse 
zdravil.

Kot patronažna se
stra obiskujem takšne 
družine na domu. Sve
tujem kako bo treba 
živeti, ko se alkoholik 
vrne z zdravljenja. Ko
liko truda bo potrebno, 
da vsa ta leta, ko je 
vladal v družini alko
hol, nadomestijo z nor
malnim življenjem. 
Vse, kar je ta leta teklo 
mimo njih,je treba po
novno iskati, ponovno 
zgraditi, za vse to pa 
je potrebno mnogo vo
lje, dosti potrpežljivo
sti in trdnega dela. 
Bolna družina mora za
četi tam, kjer je neha
la in dohiteti čas, če 
tega ne bodo zmožni je 
bilo vse zaman. Škoda, 
da marsikdo obupa ob 
prvi večji oviri, nima 
več volje do dela, spod
letelo mu je, nima se 
smisla boriti, ne more 
več naprej, za takšne 
se življenje znova usta
vi.

Š. M.

II.
Želela bi vam opisa

ti samo delček svojih 
spoznanj iz obiska pri 
družini, kjer njihovo 
življenje uravnava al
kohol.

Obiskujem družino 
za družino, se v mnoge 
znova vračam in kaj 
srečam v alkoholni 
družini? Že prvi korak 
ko vstopim na dvori
šče mi pove, da tukaj 
ni urejeno življenje. 
HLADNO IN PUSTO 
DVORIŠČE, KJER 
IMA VSAK PREDMET 
NEPRIMERNO ME
STO, KJER NI PRO
STORA ZA KAKŠNO 
OKRASNO CVETJE, 
DA BI GA KDO Z 
LJUBEZNIJO NEGO
VAL.

V teh ljudeh je prema
lo ljubezni, le sovra
štvo in siromaštvo se 
opleta njihovih src. 
Kako bi potem našli 
še kaj ljubezni za stva
ri okrog sebe, če je še 
za ljudi ni. Hiša prazna 
in pusta. Goli predmeti 
naznanjajo sivino nji
hovega življenja, a pra
zen štedilnik revščino, 
ki jih obdaja.

Mrzel zimski dan^ je 
bil. Na revnem ležišču 
v nezakurjenem stano
vanju sta sedela otroka 
drobna in bleda. Mati 
je opravljala hišna de
la, a oče je bil na delu. 
»Zopet dela, spet nam 
bo lažje. Samo da bi se 
držal«, je tarnala žena, 
ki je kljub mladosti iz
gledala precej slabo. 
To je bila odrešilna 
bilka teh ljudi, da bo 
oče spet prinesel kak
šen dinar. Ali ga sploh 
bo? Najbrž bo spet za
vil v gostilno k svoji 
stari družbi. Lepo mu 
bo, pozabil bo obljube, 
pozabil, da ga doma 
čaka dvoje otroških src 
in žena, ki je že zgu
bila vso voljo do ži
vljenja. Domov priha
ja vinjen, nerazsoden, 
otroka sta mu nepotre
bno zlo, a mati nje
govih otrok ni več že
na, ampak najbolj po
kvarjeno bitje, ki ga 
vara. »Večkrat sva že 
stala pred sodiščem, da 
se ločiva, pa me je zno
va pregovoril. Jokal je, 
obljubljal, da se bo 
poboljšal in popustila 
sem, saj sem tudi sa

ma tako slaba, brez vo
lje in otroci se mi smi
lijo«, je ihtela žena, ki 
je že sama večkrat po
segla po pijači. V njej 
je pozabila na skrbi, 
bila je srečna, čeprav 
le za trenutek. Tako je 
v hišo večkrat priro
mala pijača kot prepo
trebna hrana.

Zabolelo me je ob 
tej revščini, ob pogle
du na nedolžna otroka, 
ki imata sicer poskrb
ljeno hrano v šoli, a 
kaj, ko je največkrat 
to zadnji obrok.

Teško zdravi ljudje 
razumemo vse to, ko 
skušamo svojim otro
kom, na katerih gra
dimo vse svoje načrte 
dati kar največ. Zato 
je tembolj teško razu
meti, da so še med na
mi otroci, ki nimajo 
niti dovolj hrane. Si
cer sami ne jemljejo 
tega tako hudo, ker so 
navajeni na primanj
kljaj, obrekovanje, pre
klinjanje . . .  Kako la
hko potem pričakuje
mo dober uspeh v šo
li? Kje najti moč za 
prijateljstvo med vrst
niki, če niso tako čisti, 
pomanjkljivo oblečeni, 
če vedno raste s teboj 
tista senca staršev, da 
si slab in propadel. V 
šoli slabo napredujeta, 
ker starša največkrat 
nimata posluha za že
ljo otrok. Groba bese
da in velikokrat uda
rec je odgovor zanju.

P. R.
(nadaljevanje prihod
njič)

Rekreacija med odmorom Aluminij
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Kožni rak in maligni melanom
Leta 1966 smo v Slove

niji zabeležili 401 na no
vo odkritih primerov ra
ka na koži. Pri moških 
183, pri ženskah 215 pri
merov. V tem številu je 
zajetih tudi 33 primerov 
najbolj zločeste novotvor-

Dr. Jože Bitenc
be sploh — črnega raka 
kože, ki pa se k sreči ne 
pojavlja tako pogosto kot 
druge vrste. Od teh 33 ' 
je v 15 primerih prizadèl 
moške in v 18 ženske.

Če številčno primerjamo 
kožni rak z rakom na 
drugih organih, ugotovi
mo, da se le-ta pojavlja 
skoraj najpogosteje. Po
javlja se pri obeh spolih 
približno v enakem števi
lu, pogosteje pa po 60 le
tu starosti. Tudi pri mlaj
ših ni izjema.

Za kožnim rakom obo
levajo bolj ljudje svetle 
in rdečkaste polti, tem
nopolti redkeje. Pri črn
cih ga skoraj ne najde
mo. Največkrat se pojav-, 
lja na odkritih delih. te
lesa (obraz, čelo, hrbtišča 
rok), ker so le-ti najbolj 
izpostavljeni soncu, vetru 
in drugim dražljajem. Ve
likokrat ga najdemo pri: 
mornarjih in poljedelcih, 
ker so izpostavljeni son
cu. V Makedoniji je šti
rikrat pogostnejši pri mu
slimanih kot pri. musli-.. 
mankah, ki so še do ne
davnega zakrivale obraz 
s feredžo. Sicer pa je pri 
ženska v Makedoniji, ki 
niso nosile feredže, dva
krat pogostnejši kot pri 
moških.

Vzročnosti raka in pred-
rakova obolenja kože
Med vzročnike raka in 

predrakava obolenja ko
že prištevamo vse tiste 
spremembe na koži, iz ka
terih se lahko razvije rak. 
Tako ni redek pojav kož
nega raka na mestih, kjer 
je bila koža dlje vneta 
in vnetja ni bilo mogoče 
z nobenim zdravilom poz
draviti; na brazgotinah, o- 
zeblinah, strelnih ranah; 
na ranah; ki so posledica 
slabe preskrbe tkiva s ki
sikom; na brazgotinah, ki 
so posledica dolgotrajno 
delujočih kemičnih snovi 
itd. Vse navadene prime
re imamo za predrakava 
obolenja ali kot jih tudi 
imenujemo — prekance- 
roze.

Najpogostnejši prekan- 
cerozi kože sta hiperkera- 
toza (prekomerno zaro- 
ževanje kože) in senilna 
keratoza (starčevsko za- 
roževanje kože).

Prva oblika se pojavi 
kot zatrdlina kože, ki je 
ostro omejena od okolice 
in je videti kot hrastića 
ali ploščica. Prizadene le 
majhen del kože na me
stih, ki so izpostavljeni 
dolgotrajnemu vplivu 
sončnih žarkov ali dru
gim dražljajem. Srečamo 
jo največkrat pri starej
ših ljudeh, ni pa izjema 
že med 20. in 30. letom.

Druga oblika se pojav
lja po 60. letu starosti, in 
sicer tudi na mestih, ki 
niso bila pretirano izpo
stavljena sončnim žar
kom, npr. na hrbtu, ra
mah, prsih, nadlehteh. Po 
videzu pa: se te oblike ne' 
razločujejo od hiper ker a- 
toze.

V posebno skupino o- 
predeljujemo kožnega ra-

Rešitev križanke Iz prejšnje 
številke

1. Lok, 4. Starter, 11. 
KPS, 14. Oslo, m  Gladia
tor, 18. Pero, 19. Starina,
21. 1st, 22. Polotok, 24. 
Edamu, 25. Natal, 27. Ba- 
lot, 28. Koala, 29. Nabo
rek, 31. Nanos, 33. Al, 34. 
Iglica, 36. Spisek, 38. Ta, 
39. Lom, 41. O. e., 42. Eti
ka, 44, In, 45. Liv, 46. 
Ogor, 48. T. S., 50. Ave, 
51. Um, 52. Napa, 53. Izo- 
bata, 56. Plodovi, 58. Epo
leta, 59. Parnasa, 60. Sto

lica, 62. Niigata, 64. Zlit, 
65. Š. L, 66 . SAE, 68 . K. 
D., 69. Nela, 71. Noč, 72. 
A. č., 73. Pejmo, 75. Es, 
77. Rek, 78. Av, 79. Sla
vim, 81. Bresti, 84. R. r., 
85. Kemik, 87. Premalo, 
89. Omega, 91. Novak, 93. 
Idoli, 94. Mlake, 95. Dide
rot, 97. Ela, 98. Brigita, 
100. Ujec,.. 101. Podložnik, 
104. Epir, 105. Car, 106. 
Prahovo, 107. Ika.
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ka, ki se pojavlja pri lju
deh, katerih koža je iz
postavljena stalnim pok
licnim škodljivostim; za
to mu pravimo »poklicni 
rak«. Najdemo ga večkrat 
pri tistih delavci, ki leta 
in leta delajo z arzenom, 
s proizvodi neočiščenega 
petroleja in parafina, s 
premogovnim katranom, z 
rentgenom in radiumom 
— seveda, če so zane
marjali poklicne zaščitne 
ukrepe. Tudi kožni rak 
pri poljedelcih in mor
narjih štejemo med pok
licni rak.

Znamenja kožnega raka
Vsaka ranica ali hrasti

ća, ki se nikakor ne zace
li, in vsaka zatrdlina ali 
bulica, ki se veča in iz- 
bočuje, nam mora vzbutiti 
sum na kožni rak. Take 
tvrbe rastejo navadno po
časi, vendar se vztrajno 
večajo in slej ko prej pro
drejo tudi v globlje kožne 
sloje in v podkožje. Zato 
je zelo pomembno, da gre 
vsakdo, ki kaj podobnega 
opazi na svojem telesu, 
takoj k zdravniku. Preg
led odščipnjenega koščka 
tkiva iz sumljivega mesta 
pod mikroskopom nam bo 
razjasnil, ali gre za rak 
ali ne. Pomembno je, da 
pride bolnik čimprej v ta
ko bolnišnico, ki ima stro
kovnjake in vso opremo 
za ustrezne preiskovalne 
postopke in zdravljenje.

Ko se kožni rak širi ■— 
in širi se, če ga ne zdra
vimo — se njegova povr
šina, zadebeli in ponavadi 
pokrije s hrasto.. Pod hra
sto se nabira gnoju po- 
doben izcedek. Ko hrasta

odpade, nastane prav zna
čilna rana z zadebeljeni
mi, neravnimi robovi, ki 
se dvigajo nad površino 
okolišne kože. Rana na 
najmanjše dotike krvavi.

Kožni rak se le redko 
zaseje v bezgavke in dru
ge organe, raste in širi se 
zvečine krajevno. Če ga 
ne zdravimo, postane ved
no nevarnejši, ker uničuje 
okolišno zdravo tkivo. Če 
zajema na primer mišice 
lica, nosno kost ali nosni 
hrustanec, so potrebne 
razsežne operacije, ki bol
nika trajno in zelo izna
kazijo.

Zdravljenje
Čeprav je kožni rak 

najpogostnejši, je najmanj 
usoden, ker je dokončno 
ozdravljiv, če ga začnemo 
pravočasno in ustrezno 
zdraviti. Temboij, ker ga 
lahko odkrijemo takoj, ko 
se pojavi, saj je na povr
šini telesa in ga hitro o- 
pazimo.

Kožni rak zdravimo z 
obsevanjem ali včasih tu
di z izrezanjem, včasih pa 
z obojim hkrati.- Zdaj se 
že skoraj nikoli ne pri
meri, da ga ne bi tudi 
pozdravili.

Povedali smo že, da je 
maligni melanom ena naj
bolj zločestih novotvorb. 
Na srečo ni zelo pogosten. 
Največkrat se razvije na 
koži, vendar _ tudi drugi 
o rgan in iso  izvzeti, npr. 
oko, t možganske mrene, 
nadledvične žleze, danka 
žensko spolovilo itd.

Maligni melanom
( črni rak)
Na koži se maligni me

lanom skoraj vedno raz
vije iz materinega zna
menja. Teh ima človek 
okoli 20 , bodisi že od roj
stva ali pa so se. kasneje 
pojavila. Maligni mela
nom se razvije rad iz ta
kih znamenj, ki so izpo
stavljena draženju in ok
varam. Najbolj pogostne 
okvare so britje, trenje 
obleke in obutve na me
stih, kjer se tesno prile
gajo telesu; praskanje^ re
zanje, mazanje z dražeči
mi mazili. Zelo nevarne 
so nekorenite operacije 
materinih znamenj.

Maligni melanom je ne
varen zlasti zato, ker_ se 
rad kmalu zaseje v živ
ljenjsko pomembne orga
ne: v pljuča, jetra, mož
gane, kostni mozeg, led
vica in še v druge ter 
jih s svojim razraščanjem 
uničuje.

Do pubertete se izredno 
redko razvije, po puber
teti pa je vse pogostnej
ši. Več ga je pri ženskah 
kot pri moških. V glav
nem je bolezen mlajših 
in srednjih let.

Vsako materino zname
nje, posebno če je na me
stu, ki : je izpostavljeno 
poškodbam, moramo te
meljito izrezati.

Zdravljenje črnega ra
ka sodi v roke strokov
njaka, ki pozna to bolezen 
do podrobnosti in ima v 
tem veliko izkušenj. Ka
kršnokoli neprimerno 
zdravljenje (neprimerna 
Plazila, nezadostno izreza- 
nje) je za bolnika lahko 
usodno.

GRADIVO DBPR

ZAHVALA
Ob boleči in nenadomestljivi izgubi dragega moža in očeta ter starega očeta

Jožeta Srpčiča
upokojenca

se j)rav iskreno zahvaljujem vsem sorodnikom ter prijateljem in vsem sosedom 
iz bloka.št. 7, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti 
v mnogo prerani grob. Posebna zahvala velja vsem sosedom in stanovalcem 
bloka št. 7, ki so nam stelli ob strani v naših najtežjih trenutkih in nas tolažili 
ter ž nami delili bolečine ob tej hudi izgubi. Hvala prav vsem, ki ste položili 
na grob cvetje ter vence in svečke, kakor tudi vsem govornikom ob odprtem 
grobu za izrečene poslovilne besede, ki so bile za nas ganljive in boleče ob na
šem zadnjem slovesu ob odprtem grobu. Prosimo tudi v naprej tihega sožalja 
vsem pa, ki boste obiskali grob našega nepozabnega moža in očeta ter položili 
cvetje in svečke, iskrena hvala za sočustvovanje.

Hvala prav vsem, ki z nami sočustvujete v teh težkih trenutkih!
Žalujoči: žena Terezija, sinova Božo z  ženo Ivanko in Stanko ter hčerka 

P  Božica z možem Slavkom in otroci (vnuki) ter vso ostalo sorodstvo.


